
مسئول کلینیک سلامت جنسی مرکز درمان ناباروری ابن سینا، از بیماری 
 های منتقله از راه تماس جنسی، به عنوان عامل خاموش ناباروری نام برد.

به گزارش خبرگزاری مهر، هاله ملکی، گفت: بیماری های انتقال یابنده از 
راه تماس جنسی بر اساس عامل ایجاد آن دسته بندی می شوند. برخی از 
انــواع باکتری ها، ویروس ها و انگل ها می توانند باعث بروز عفونت و التهاب 
در اندام های تناســلی شــوند. برخی از این بیماری ها علائم و نشانه هایی 
دارنــد و برخی هیچ نشــانه ای ندارنــد. اما نکته مهم این اســت که این 
عفونت ها حتی اگر علامتی نداشته باشند یا نهفته باشند، باز هم می تواند 

به شریک جنسی منتقل شوند...

فرمانده انتظامی تهران بزرگ از آغاز 
دوباره طرح امنیت شبانه در پایتخت 
خبر داد.به گزارش ایســنا، ســردار 
حســین رحیمی در جلســه شورای 
فرماندهان پلیــس پایتخت با تاکید 
براینکه امنیت تهران و شهروندان آن 
باید شــبانه روزی تامین شود، گفت: 

باید به طور شبانه روزی ...

 نظرسنجی های گمراه کننده 
درباره ترامپ

 هشدار جدی به 
مسافران ایرانی استانبول

هیچ کدام از جایگاه های سوخت 
تعطیل نیستند

کاهش انتظارات تورمی کشور با 
توقف رشد پول در آذر ماه

هزینه تهرانی ها برای خرید خانه 
۸۳ درصد بیشتر شد

دولت و شهرداری توسعه خط ۳ 
مترو تهران را اجرایی کنند
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

بیماری  های منتقله از راه تماس جنسی 
عامل خاموش ناباروری 

 اجرای دوباره طرح امنیت شبانه 
در پایتخت

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

پاس گل مجلس به رژیم صهیونیستی
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کارشناس مســائل بین الملل می گوید قطار ترکیه ـ 
چین که نســبت به آن دیدگاه های منفی وجود دارد 
هدفش دور زدن ایران نبوده است و مسیر بر اساس مزایا 
و سهولت دسترسی انتخاب می شود.ابوالفضل خدائی: 

در حالی که منطقه در روزهای اخیر شــاهد تحولات 
زیادی بوده اســت اوایل دی ماه خبری منتشر شد که 
در رسانه ها بازتاب زیادی داشت. ماجرا از این قرار بود 
که نخســتین قطار باری ترکیه ـ چین بدون گذشتن 

از ایران به مقصد رســید. از این خبر اینگونه استنباط 
شد که گویی چین ایران را نادیده گرفته و یا به عبارت 
ساده تر ایران را دور زده است. البته برخی کارشناسان 
معتقدند که هدف چین و یا ترکیه دور زدن ایران نبوده 

است و دو طرف طبق محاسبات از این مسیر استفاده 
کرده اند و آن را باید از دید مزایای اقتصادی مورد بحث 
و بررسی قرار داد.  در همین راستا خبرگزاری خبرآنلاین 

به منظور بررسی بیشتر موضوع با ...

آیا چین و ترکیه ایران را دور زده اند؟
داستان قطاری که مسیرش را تغییر داد؛

13 نقد به طرح نابودى اسرائیل توسط دولت تا سال 1420

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه 
پذیرش FATF یعنی قبول کنیم فشار تحریم ها بر ما 
تشدید شود، گفت: شاید نپیوستن به FATF مشکل 
ایجاد کند، ولی یقین داریم پیوستن به آن، برای ما 
مشکل درست می کند. به گزارش خبرنگار تشکل های 
دانشگاهی خبرگزاری فارس،  سیدمصطفی میرسلیم 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، در سومین 
جلســه از سلسله جلسات » اســتدلالِ مصلحت« 
انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه علامه 
 FATF طباطبائی به سوالاتی که درباره  برخی ابهامات
مطرح شد، پاسخ داد.وی افزود: FATF مجموعه ای 
از مقررات است، در آن مقررات چهار معاهده وجود 
دارد که دو تا از آن ها را تصویب کرده بودیم. در مورد 
دو معاهده دیگر، ما هم مخالف ارعاب و آدم کشــی 
هســتیم. خودمان در همین زمینه، مقررات نسبتاً 
جامعی داریم و می توانیم آن ها را تشــدید کنیم تا 

نشان بدهیم هدف جمهوری اسلامی این نیست که 
در دنیا روشهای آدم کشی و ارعاب را پیگیری کند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: ما با 
جرائم ســازمان یافته هم که در پالرمو آمده مشکلی 
نداریم، ولی این ها در یک مجموعه 41 مادهای قرار 
مــی گیرد که به نظر هدف ظاهری آن هدف خوبی 
است و ما هم نسبت به آن مشکلی نداشتیم. اگر به 
لحاظ فنی بخواهیم دقت بکنیم، ما هیچگونه اعتراض 
اصولی نسبت به مسائلی که در  FATF مطرح می شود 
نداریم اما در عمل مشکلاتی به وجود می آید. در نظام 
مالی و بانکی مسائلی وجود دارد که اگر اصلاح نشود 
کشور را با مشکل مواجه می کند.میرسلیم اضافه کرد: 
نتیجه این اتفاقات و عمل به این توصیه ها، شــفاف 
شدن حسابها است. در صورت شفاف سازی در صحنه 
بین المللی، مشخص می شود که چه کسی در دنیا 
چه کاری انجام می دهد. ایــن برای دنیایی که در 

تعادل باشد و در جایی ظلم و اجحاف صورت نگیرد، 
خوب اســت.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اظهار داشت: در حال حاضر به واسطه تحریمهایی که 
به ما اعمال شده، در یک وضع غیرعادی قرار گرفتیم. 
از دولت پرســیدیم که اگر ما FATF را پذیرفتیم و 
کامل اجرا کردیم، از شر تحریمها نجات پیدا خواهیم 
کرد؟ می توانیم روابط خودمان را به صورت عادی با 
دنیا انجام بدیم؟ دولت صریحاً به ما گفت که ما هیچ 
تضمینی نمی دهیــم که برای تحریم ها راه  حل پیدا 
شود. اگر شــما ضمانتی ندارید چه حُسنی برای ما 
دارد؟ حال ما با چه امیدی بیاییم خودمان را در قبال 
این ها، خاضع و خاشع کنیم؟ وی خاطرنشان کرد: 
وقتی که ما حساب و کتاب خودمان را شفاف کردیم، 
مشخص می شود چطور تحریمها را دور می زنیم. ما 
در همین شرایط میلیاردها دلار مبادله می کنیم و در 
صنعت پتروشیمی یا فضایی صادرات داریم. مسئولان 

اصلی FATF، آمریکایی هستند و در حقیقت ما باید 
تمام اطلاعات خودمان را در اختیار آمریکاییها قرار 
بدهیم. میرسلیم تاکید کرد: در چنین شرایطی آن ها 
راهش را پیدا می کنند که چطور تحریمها را تشدید 
 FATF کنند. ما حدس می زنیم که نپیوســتن به
ممکن است مشکل ایجاد کند، ولی یقین داریم که 
پیوستن به آن، برای ما مشکل درست می کند. وی 
اظهار داشت: در مجمع، موضوع برای همه مشخص 
است. همه به فکر این هستند که ما کمتر خسارت 
ببینیم. بحث این نیســت که ما ضرر نکنیم. بحث 
 FATF این اســت که ضرر کدام کمتر است. تکلیف
معلوم است. شورای نگهبان رد کرده و مجمع هم این 
موضوع را به مصلحت نظام ندیده ولی دولت می گوید 
که شرایط تغییر کرده است. اگر دولت استدلال قوی 
داشته باشد و ما تجزیه و تحلیل کنیم و قانع شویم، 

تصویب می شود. 

روحانی: مردم ایران وسیله آزمایش واکسن های خارجی قرار نمی گیرند

میرسلیم:یقینداریمپیوستنبهFATFبرایمامشکلدرستمیکند

رئیس جمهور گفت: مردم مطمئن باشند که آنها 
وسیله آزمایش برای شرکت های سازنده واکسن 
قــرار نخواهند گرفت. به گــزارش خبرنگار مهر، 
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح 
دیروز )شنبه(  در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا 
با بیان اینکه در یک ســالی که گذشت علی رغم 
اینکه در مناطق بســیاری از جهان شاهد توسعه 
ایــن ویروس بودیــم و مشــکلات فراوانی را در 
برخی کشورها مشاهده کردیم، گفت: با همراهی 
خــوب مردم و رعایت پروتکل ها به حمدالله روند 
بیماری در کشور کاهشی بوده است. در مجموع 
آماری که امروز داده شــد، نشــان می دهد که 
تلاش آذر ماه شرایط مناســب تری را به وجود 
آورد و ۸۰ درصد بســتری ها و ۷۰ درصد فوتی 
ها کاهش پیدا کرده اســت. وی با تاکید براینکه 
هنوز به نقطــه مطلوب در مهار کرونا نرســیده 
ایــم، اما باید تلاش های خــود را ادامه دهیم تا 
به نتیجه برســیم، عنوان کرد: همکاری مردم در 
عین حال باعث شــد امــروز یک وضعیت جدید 
بــه مصوبات ما اضافه شــود. بــه وضعیت قرمز، 
نارنجــی و زرد، وضعیت آبی برای مناطق زردی 
که تعداد بیمارهای کرونایی مثبت آن ۲ در صد 
هزار خواهد بود و سیر نزولی دارد، اضافه شد. در 
مناطق آبی تقریبا همه کســب و کارها فعالیت 
خود را انجام می دهند. البته در مناطق زرد هم 
با مراعات پروتکل ها کسب و کارها ادامه پیدا می 
کند.روحانی بیان کرد: پایدارسازی شرایطی که 

امروز به آن رسیدیم، مساله مهمی است تا باعث 
نشود مجددا به شرایط سخت گذشته بر گردیم. 
انجام اقدامات پیشگیرانه برای اینکه تا پایان سال 
وارد موج چهارم نشویم و مشکلی نداشته باشیم 
از جمله ضروریات مورد تاکید همه ماست. یعنی 
باز هم در وسایل حمل و نقل عمومی، دورهمی 
ها و اجتماعات و ترددهای غیر ضرور بسیار این 
مسأله دارای اهمیت است. در جلسه گلایه هایی 
نســبت به برخی از اجتماعاتی که نمی بایست به 
آن صورت برگزار شود، انجام گرفت. همه تلاش 
ما این اســت که با زحمات کشیده شده تاکنون، 
خدای ناکرده با خطر مواجه نشویم. رئیس جمهور 
بیان کرد: برای اینکــه در مبارزه با این ویروس 
موفق شویم، مجموعه کارهایی باید انجام دهیم 
که هــر یک از این مجموعه ها آســیب ببیند ما 
را بــا خطر مواجه می کند. یعنــی همان قدر که 
ماســک زدن ضروری است، فاصله گذاری هم به 
همان نســبت لازم اســت و دور همی به همان 
نسبت نباید باشد و اجتماعی تشکیل نشود. وی 
ادامه داد: هرکدام از این ها، حلقه هایی را تشکیل 
می دهند که مانع گســترش این ویروس شــوند 
و هر یــک از این حلقه ها اگر ضعیف شــود کل 
مدیریت را از بین می برد. گاهی مثالی در مسأله 
امنیتی در ذهنــم دارم که اگر ما مراعات نکنیم 
هر عددی پیدا شــود ضرب در صفر می شود، در 
مسائل بهداشــتی هم عدد وقتی در صفر ضرب 
می شــود نتیجه صفر خواهد شــد بنابراین همه 

آثــار و نتایج را از بین می بــرد. روحانی خطاب 
به مردم تاکید کرد: محدودیت های شدیدی که 
ناچار می شویم گاهی به وجود بیاوریم، مشکلات 
فراوانــی را در اقتصاد، زندگی و فرهنگ جامعه و 
مردم ایجاد می کند اما به هر حال چاره ای نیست 
و مــا باید کاری کنیم کــه زمان محدودیت های 
شدید را با همکاری هم به حداقل ممکن کاهش 
دهیم. وی در ادامه با اشــاره به مســاله واکسن، 
افزود: امــروز یکی از مطالبات مردم این اســت 
که ما واکســن را ســریعتر در اختیار مردم قرار 
دهیم. حالا واکســنی که مورد اطمینان است و 
مرجع آن سازمان بهداشت و درمان است. اگر در 
داخل بتوانیم هرچه ســریعتر به نتیجه برسانیم 
یا در خارج هم واکســن مطمئنــی را بخریم و 
وارد کشــور کنیم. رئیس جمهــور گفت: بیش از 
یک مــاه و چهل روز گرفتار نقــل و انتقال پول 
بودیم، یعنی یکی از مثال های روشن جنایتی که 
آمریکا علیه ملت ایران انجام داد، تهیه واکســن 
کرونا بود. آنقدر مشــکلات ایجاد کردند تا پولی 
که ما داریم را به حساب یک شرکت دیگر جابجا 
کنیم تا در واکسن کواکس سهیم باشیم و زمانی 
که نوبت ما می شود واکسن را وارد کشور کنیم. 
روحانی با تاکید براینکه دولت تمام اقدامات لازم 
برای تهیه و خرید واکســن را انجام داده است، 
خاطرنشــان کرد: چه آنجایی کــه می خواهیم 
واکسن مشترک بسازیم، چه واکسن بخریم و چه 
در داخل قصد تولید داشــته باشــیم، هر جا ارز 

و ریال نیاز بوده اســت دولت علیرغم سختی ها 
بدون هیچ مضایقه ای با دست باز وارد شده است. 
تاکید می کنم برای ساخت و خرید واکسن هر ارز 
و ریالی نیاز باشــد بلافاصله تامین خواهیم کرد. 
وی افزود: اما زمانی که واکسن در اختیار ما قرار 
می گیرد و می خواهیم از آن استفاده کنیم نیاز به 
یک سند و مقررات داریم. در سندی که امروز در 
جلســه مورد بحث قرار گرفت و نکاتی هم مورد 
نظر اعضای جلســه بود، چهار فاز را در این سند 
مدنظر قرار دادیم. وقتی واکسن در اختیار ما قرار 
گیرد در فاز اول، اجرای این واکسیناسیون برای 
حدود 1 میلیون و ۳۰۰ هزار نفر جمعیت خواهد 
بود. رئیس جمهور عنوان کرد: فاز اول شامل کادر 
درمان که در خط مقدم هستند و سپس افرادی 
که شــرایط پرخطر دارند مانند کسانی که جزو 
ســالمندان، معلولین، جانبازان و افراد پر ریسک 
هســتند، می شــود. اینها جزو فــاز و گروه اول 
خواهند بود. در فــاز دوم جمعیت بالاتری یعنی 
حــدود 1۲ میلیون نفر جمعیــت وجود دارد که 
اولویت های خاص خود را دارند. مثلا دارای سن 
بــالا یا بیماری زمینه ای هســتند.روحانی اضافه 
کرد: در فاز ســوم و چهارم هــم جمعیت حدود 
1۹ میلیون نفر هســتند. تلاش ما این است که 
این فازها کوتاه شود و در حداکثر زمانی که می 
توانیــم آن را اجرا کرده و زمــان را کوتاه کنیم. 
ان شــاءالله در سالی که در آن هستیم و در سال 

آینده بتوانیم این چهار فاز را انجام دهیم.

 واکسن ایرانی کرونا تا خرداد 1400 
به بازار می آید

عضو کمیته علمی مقابله با کرونا، گفت: تصمیم اســتفاده از واکسن 
ایرانی در راستای حفظ عزت ملی گرفته شد.

به گزارش خبرگزاری مهر، پیام طبرسی، در برنامه »طبیب« با اشاره 
به اینکه تصمیم اســتفاده از واکســن ایرانی در راستای حفظ عزت 
ملی ایران گرفته شــد، عنوان کرد: کشوری که ما را تحریم دارویی 
کرده می خواهد به ما که تولیدکننده واکســن هستیم 1۵ هزار دوز 

واکسن اعانه بدهد.
عضو کمیته علمی تحقیقات واکسن کوویران، در خصوص اینکه چرا 
ترجیح داده شد که واکســن آمریکایی و انگلیسی خریداری نشود، 
اظهار کرد: در بیانات مقام معظم رهبری دو نکته مهم وجود داشــت 
یکی اینکه ایشان واکسن را تأیید کردند یعنی برخلاف آنچه که یک 
گروهی مدام ضد واکســن صحبت و تبلیغات می کردند ولی ایشان 
واکســن را تأیید کرده و از واکســن ایرانی تقدیر کردند و همچنین 
اعلام کردند اگر از کشــورهای دیگری غیر از این دو کشور واکسن 

خریداری شود در این خصوص مشکلی وجود ندارد.
وی ادامه داد: البته من دقیق نمی دانم چرا، ولی حدســی که می زنم 
این است که این کار به دلیل حفظ عزت ملی ایران است، چون وقتی 
که واکســن آمریکایی تولید شد صحبتی از اینکه به ما بدهند وجود 
نداشت، حتی برای انتقال پول آن مشکل داشتیم اما به محض اینکه 
واکسن ایرانی رونمایی شد و قرار شد که ایران از کشوری مثل چین 
واکســن بخرد اعلام کردند که یک سری خیّر آمریکایی می خواهند 

1۵ هزار دوز واکسن به ایران هدیه کنند.
این فوق تخصص بیماری های عفونی عنوان کرد: یعنی فکر کنید که 
به کشوری که واکســن تولید می کند اعلام می شود که می خواهیم 
1۵ هزار دوز واکســن اهدا کنیم، این به نظر من عزت ملی ما را به 
مخاطره می اندازد که کشوری بخواهد به ملت ایران اعانه بدهد ملت 
ایران نیازی به اعانه ندارد خودش درســت می کند و بهترین آن هم 
را درســت می کند و ممکن است از کشــورهایی غیر از این کشورها 

هم خریداری کند.
طبرسی با اشــاره به اینکه در بحث دارو همین کشورها با ما خیلی 
بــد برخورد کردند، افزود: یعنی همین داروی »رمدســیویر« را اگر 
شرکت های داخلی تولید نکرده بودند ما همین الان باید می گشتیم 
از ناصر خســرو و آن را پیدا می کردیم، در خصوص همه داروها این 
مشکل وجود دارد، حالا اگر می خواهند به ما 1۵ هزار دوز اهدا کنند 
این در شأن ملت ما نیست و مقام معظم رهبری هم بر اساس همین 

اصل و در راستای حفظ عزت ایرانی این تصمیم را اتخاذ نمودند.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با تأکید بر 
اینکه مشــکل بزرگی هم در این خصوص نخواهد بود، گفت: چراکه 
می توان آن را از کشــورهای دیگر وارد کرد، الان هند، چین، روسیه 
واکسن تولید کرده و تا سه، چهار ماه آینده واکسن ایرانی هم خواهد 

آمد و مشکلی در این خصوص نخواهد بود.
وی در خصــوص عوارض واکســن های فایزر و مدرنــا توضیح داد: 
این واکســن ها در اثربخشــی خوب بوده اما چون واکسن های نوع 
جدید اســت، عوارض طولانی مدت آن مشــخص نیست کما اینکه 
در فرانســه اعلام کردند نباید استفاده شود چون ممکن است ایجاد 
 ســرطان کند، در همان کشــورها هم عده بســیاری ترجیح دادند 

که آن را نزنند.
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جعفر محمــدی - چنــد روز پیــش، تعدادی 
از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، بــا ارائه 
طرحــی، دولت را ملزم کردند که تا ســال 14۲۰ 
خورشیدی، اسرائیل را از بین ببرد. ضمن امیدواری 
بــه نابودی رژیم اشــغالگر و ظالم صهیونیســتی، 
نکاتــی در نقد این طرح به ذهن متبادر می شــود 
کــه در زیر مــی آورم. بندهای شــماره دار - که 
الزاماً با شــماره بندهای طرح یکی نیستند - متن 
( نقدهای وارد بر آن  طرح و بندهای ســتاره دار)
 هســتند. 1۳ نقد بــر طرح الزام دولــت به نابودی 

اسرائیل تا سال 14۲۰ :

با هر کشوری  ایران  1 - جمهوری اســامی 
را  امریکا(  )نیروهای  که تروریســتهای فوق 
درخواست  در صورت  نماید  به خروج  مجبور 
دولت میزبان و حصول توافق بر سر هزینه ها، 
آمادگی همکاری دفاعــی حداقل به مدت ۵ 
سال در محدوده قوانین خود خواهد بود. وزیر 
امور خارجه موظف است این تعهد را رسما به 

گزارش دولت های میزبان برساند.
 این ماده، کلا بر تصورات بنا شــده است. شرایط 
تحقــق اش را ببینیــد: ارتش آمریکا در کشــوری 
حضور داشــته باشــد، بعد دولت آن کشور ارتش 
امریکا را اخراج کند، بعد بیاید با ایران مذاکره کند 
و به ما پول بدهد تا ما هم برویم و با آنها دســتکم 
۵ ســال همکاری دفاعی کنیم.جالب اینجاست که 
این همکاری با کشور فرضی، برای ایران یک تعهد 
نامیده است چندان که وزیر خارجه ما موظف شده 

این تعهد را به اطلاع میزبان های آمریکا برساند!

2 - در صورت اقدام نظامی تروریســت های 
از  ایران  آمریکایی علیه جمهوری اســامی 
خاک آن کشــور، نیروهای مسلح جمهوری 
اســامی ایران با رعایت سلسله مراتب مجاز 
به پاسخ متناسب به کشــور میزبان نیز می 
باشــند... در صورت اقدام نظامی تروریست 
ایران  اسامی  علیه جمهوری  آمریکایی  های 
نیروهای مســلح با رعایت سلســله مراتب 
موظف به پاسخ نظامی در همان سطح یا بالاتر 
به آمریکا عاوه بر دفاع می باشــند که این 
پاســخ می تواند در کشور مبدا اقدام نظامی 

علیه جمهوری اسامی ایران رخ دهد.
 تصویب یک امر مســلم! مگر تــا حالا نیروهای 
مســلح ایران مجاز یا موظــف نبودند به مهاجمین 
علیه ایران یا کشــوری که از خــاک آن علیه ایران 
اقدام نظامی شــده، پاسخ متناسب دهند؟ وانگهی، 
طبق اصل 11۰ قانون اساسی، فرماندهی نیروهای 
مســلح و جنگ و صلح، در حوزه اختیارات رهبری 
اســت، نه مجلس. بد نیست نمایندگان یک بار هم 

که شده قانون اساسی را مطالعه کنند.

3 - 30 درصــد از ارزش کل کالا بــه عنوان 
عوارض گمرکی به کالاهــای وارداتی یا برند 
وابسته به کشور ایالات متحده آمریکا اضافه 
شــده و در جهت فعالیت هــای مردمی بین 
المللی ذیل به نیروهای قدس سپاه پاسداران 

انقاب اسامی تخصیص می یابد:
برگزاری جشــنواره ســالانه بزرگداشت   -
 ســردار شهید قاســم ســلیمانی در کلیه 

شاخه های هنری

- اهدای جایزه بین المللی مقاومت
- حمایت از آسیب دیدگان از اقدامات آمریکا
 نماینــدگان مردم! می دانید این افزایش عوارض 
۳۰ درصــدی، بــر آمریکا تحمیل نمی شــود و به 
قیمت تمام شــده کالای وارداتی افزوده و از جیب 

مردم ایران کسر می شود؟!
وانگهی، منظور از آسیب دیدگان از اقدامات آمریکا 
چیست؟ آیا مردم ایران باید عوارض دهند تا اگر در 
گوشه ای از دنیا، کســی از اقدامات آمریکا آسیب 
دید، از او حمایت شــود؟ یا منظــور چیز دیگری 

است؟!

4 - هرگونــه واردات کالا و خدمات از مبدا 
آمریکا ممنوع اســت به جز مــواردی که به 
ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیرخانه  تشخیص 

استناد گردد.
 به نظر می رســد این بند به طور هوشمندانه در 
راســتای منهدم کردن برجام و جلوگیری از احیای 

مجدد آن در طرح نمایندگان گنجانده شده است.
چرا آمریکا باید به برجــام برگردد و امکان تجارت 
رقبای خود با ایران را فراهم کند ولی خودش نتواند 

با ایران تجارت کند؟!

۵ - با هدف کاهش وابستگی تجارت خارجی 
کشــور به دلار، بانک مرکزی موظف اســت 
افزایش ســی درصدی ذخائر طا  به  نسبت 
ظرف مدت حداکثر یک ســال از تاریخ لازم 

الاجرا شدن این قانون اقدام نماید.
 ایــن همه طلا را بانک مرکزی از کجا بیاورد، آن 

هم در یک سال؟!

6 - بانک مرکــزی و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت موظفند نســبت به انعقاد پیمان های 
دو جانبــه و چند جانبه پولــی و ارزی با ۵ 
کشــور اصلی طرف تجارت ایران ظرف مدت 
حداکثر یک ســال از تاریخ لازم الاجرا شدن 
این قانون اقدام نمایند به گونه ای که ســهم 
تســویه مالی تجارت خارجی با پولهای ملی 
حداقل به 20 درصد کل تجارت خارجی کشور 
به عنوان تدقیق ماده  یابد. همچنین  افزایش 
1۸ قانون مقابله با نقض حقوق بشر و اقدامات 
منطقه،  در  آمریکا  تروریستی  و  ماجراجویانه 
به  نســبت  موظفند  مذکور  های  دســتگاه 
با کشورهای  تجاری  و  پولی  اتحادیه  تشکیل 
جبهه مقاومت ظرف مدت دو سال پس از اباغ 
این قانون اقدام نمایند. گزارش پیشرفت این 
بند توســط بانک مرکزی هــر 3 ماه یکبار 
و دبیرخانه  اقتصادی مجلس  به کمیســیون 

شورای عالی امنیت ملی ارائه گردد.
 قانــون مجلس مــا، برای دولت خودمــان الزام 
آور اســت نه برای دولت های دیگــر. هیچ دولتی 
موظف نیســت بنا بــه مصوبه مجلــس ایران، ۲۰ 
درصــد تجارتش با مــا را با پول ملــی انجام دهد 
یا اتحادیــه پولی و تجاری تشــکیل دهد. وانگهی 
تشکیل چنین اتحادیه ای، نیازمند زیرساخت های 
اقتصادی، سیاســی، بین المللی و حتی سرزمینی 
است و این گونه نیست که مجلس ایران یک قانون 
تصویب کند و دو ســال بعد، اتحادیه تشکیل شود. 
راستی این چه نوع قانون نویسی است که می گوید 
اتحادیه تشــکیل دهید ولی نامی از کشورهایی که 

ممکن است با آنها برای اتحادیه مذاکره کنیم نمی 
بــرد و فقط می گوید کشــورهای جبهه مقاومت؟! 
واقعاً این کشورها کدام اند؟ اسم ندارند؟! روی هوا 

که نمی شود قانون نوشت!

7- وزارت امــور خارجه جمهوری اســامی 
ایران موظف اســت در چارچوب منافع ملی 
و در جهت مقابله با تحریم ها و زیر ســاخت 
های حقوقی و سیاســی لازم جهت گسترش 
مختلف  با کشــورهای  اقتصــادی  تعامات 
 ، خصوصا کشــورهای چین، روسیه، سوریه 

عراق و ونزوئا را فراهم نماید.
 عالی است! وزارت خارجه موظف شده زمینه ساز 
گســترش تعاملات اقتصادی با کشورهای مختلف 
شــود. اما وقتی تحریم های ناشی از خروج آمریکا 
از برجام باقی اســت چگونه مــی توان تجارت بین 
المللی را گسترش داد؟ مگر مجلسی ها نمی دانند 
که شــرکت ها و بانک های معتبر دنیا با ایران کار 
نمی کننــد چون می دانند به محــض هر تعاملی 
با ایران از ســوی آمریکا مجازات می شوند؟از یک 
طــرف با برجام که زمینه ســاز تجارت بین المللی 
ایران اســت مخالفت می کنید، از طرف دیگر می 
گوییــد وزارت خارجه زمینه تجارت را فراهم کند؟ 
نمی شود که پای کسی را بست و بعد به او دستور 
دویــدن داد! حتی به فرض اتمــام تحریم ها، مگر 
می شود بدون FATF تراکنش بانکی داشت؟ آیا 

تصویب FATF دست وزارت خارجه است؟
راســتی از تجارت با ونزوئلا، چه چیزی عاید ایران 
می شــود؟ مگر زمان احمدی نژاد که سطح روابط 
دو کشــور به عالی ترین حد رســید، چه ســودی 
نصیب ملت ایران شد؟ چرا عده ای هنوز در حال و 

هوای ونزوئلا مانده اند؟!

۸ - بانک مرکــزی و وزارت اقتصاد و دارایی 
با همــکاری وزارت امور خارجــه موظف به 
پیگیری تعریف پول بین المللی با پشــتوانه 
غیر اعتباری و ایجــاد یک ناحیه پولی تحت 
سازمانی از کشــورهای مختلف، با دعوت از 
واحد  باشد.  می  مقاومت  محور  کشــورهای 
پول مذکور براســاس قیمت جهانی یک کالا 
یا متوســط چند کالا با ثبات ارزش نسبی در 
کوتاه مدت و بلند مدت مورد توافق کشورای 
عضو خواهد بود و پشتوانه آن شامل هر گونه 
کالا و خدمات دارای ارزش مالی اســت که به 
تبدیل شدن داشته  یا  نقد  قابلیت  ســرعت 
باشد. سازوکار نظارت این سازمان پولی جهت 
تضمین » تســاوری ارزش اسمی پول تولید 
شــده با ارزش اموال پشــتیبان«، و تضمین 
»امکان دریافت پشــتیبان در ازای ارائه پول 
بازار«، طی  در  پشــتیبان  تبدیل  امکانات  و 
توافق میان کشــورهای عضو تعیین خواهد 
شد. کشورهای عضو در میزان تولید این پول، 

اختیار تام دارند.
 شــما ارزش پول ملی خودمــان را حفظ کنید، 
درست کردن یک پول جدید بین المللی پیشکش! 
واقعــاً این طرح های فضایی و غیر میســر، چگونه 
به ذهن طراحان رسیده اســت؟! ضمناً کشورهای 
عضــو از هم اکنــون کمــال تشــکر را دارند که 
 مجلــس ما به آنهــا در میــزان تولید ایــن پول، 

اختیار تام داده است.

9 - مادامی که دولت آمریکا نسبت به خروج 
از برجام رســما عذرخواهی نکــرده و ترور 
سردار قاسم سلیمانی توسط این کشور رسما 
محکوم نشده اســت؛ هر گونه مذاکره دو یا 
چند جانبه با حضور آمریــکا ممنوع بوده و 
عامل محکوم به انفصال مادام العمر از مناصب 

و خدمات دولتی و عمومی می گردد.
 آنچه به عنوان پیش شــرط مذاکره )عذرخواهی 
و محکومیــت( در این بند آمــده، قاعدتاً محصول 
مذاکره اســت. وانگهی مگر تا کنون نمی گفتید که 
رابطه با امریکا جزو سیاســت های اصلی نظام و در 
چارچوب اختیارات رهبری است؟ پس چگونه الان 

برایش قانون تصویب می کنید؟
وانگهی مذاکره یا عدم مذاکره در روابط بین الملل، 
اموری هستند که گاه باید در مقطع زمانی کوتاهی 
درباره شــان تصمیم گرفت. گاهی نیز مذاکره باید 
محرمانه باشــد تا کشــورهای دیگر در جریان قرار 
نگیرند. حال طبق این طرح مشعشــع اگر جایی به 
صلاح کشــور بود که مذاکره ای صورت گیرد، باید 
مجلس با تصویب قانون جدیدی، این ممنوعیت را 

لغو کند که روندی طولانی خواهد بود!
  نمایندگانــی که این طرح را نوشــته انــد، یا از 
مناســبات بین المللی چیزی نمــی دانند، یا اتفاقاً 
خیلی می دانند و قصدشــان قفل کردن روندها در 

آینده است.

10 - بازگشت جمهوری اسامی به هر »گام« 
از تعهدات برجامی کاهش یافته مطابق بیانیه 
توقف  و  ملی  امنیت  عالی  1۸-2-9۸ شورای 
اجرای قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم 
ها، نیازمند تصویب مســتقل از طرف مجلس 
با طرف هــای مقابل، در  در فرآیند متوازن 

بازگشت به گام به گام به تعهدات می باشد.
 این هــم گامی برای جلوگیــری از احیاء برجام 
است. گام های ایران که در راستای کاهش تعهدات 
برجامی بوده، در برابر عهد شکنی های طرف های 
مقابل بوده است. ایران و 1+۵ ، توافقی به نام برجام 
داشــته اند و اگر طرف های مقابل برگردند، قاعدتاً 
ایران هم بایــد بازگردد. تصور کنید برای هر گامی 
مصوبه مجلس نیاز باشــد و فرایند تصویب و تایید 
توسط شورای نگهبان و احیاناً مجمع تشخیص طی 
شود! در چنان صورتی، چند سال زمان برای احیای 
برجام و رفع تحریم های ایران لازم است؟ و اساساً 

چنین پروسه ای میسر است؟!
ضمن آن که رهبر معظم انقلاب نیز تاکید کرده اند 
که اگر آمریکا به تعهدات اش برگردد شــود، ما نیز 
غنی سازی ۲۰ درصدی را متوقف می کنیم )بدون 

نیاز به مصوبه مجلس(.

11 - دولت مکلفند به ایجــاد ترتیبات ذیل 
تا  نابودی رژیم غاصب صهیونیســتی  جهت 

سال 1420 می باشد... .
 نابودی رژیم ظالم و اشغالگر اسرائیل، یک پیش 
بینی است که توســط رهبر معظم انقلاب صورت 
گرفته اســت. این اما وظیفه مجلس نیست که در 
دنیای امــروز، برای نابودی یک کشــور که به هر 
ترتیب عضو رسمی سازمان ملل متحد است، قانون 
بنویســد )هر چند ما آن را نامشــروع می دانیم(. 
همین قانون در صورت نهایی شــدن، مستمسکی 
خواهد بود تا صهیونیســت ها، مظلوم نمایی کنند 
و بگویند ایران تنها کشــوری است که برای نابودی 
کشــوری دیگر، مصوبه رســمی دارد! چرا بهانه ای 
چنین چرب و شیرین به دست تل آویو می دهید؟ 

12 - ســپاه پاســداران انقاب اســامی با 
همکاری نهادهــای دولتی و فرهنگی مرتبط، 
با رعایت سلسله مراتب موظف است فناوری 
های فرهنگی همچون »راهیان نور« و مشاهده 
مستقیم آثار، نماد سازی ها و موزه های نوین 
را جهت زنده نگه داشــتن یاد فداکاری های 
دو ملــت عراق و ســوریه، معرفی قهرمانان 
این ملت ها، افشــای جنایات صدام و داعش 
و آمریکا و بررســی مدارک حضور آمریکا در 
فساد، به آن کشورها صادر کند. اولین برنامه 
ها از سال 1400 شروع شده و در طی 10سال 

به 3 میلیون مخاطب در سال برسد.
 چرا باید سپاه پاســداران انقلاب اسلامی کشور 
ما، ملزم شود که قهرمانان عراق و سوریه را معرفی 
کند و یادشــان را زنده نگه دارد؟ معرفی و تجلیل 
از قهرمانــان خودمان تمام شــد و مانــد قهرمانان 

دیگران؟!

13 - وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
و وزارت علوم و تحقیقــات موظفند حداقل 
20درصد از کل ظرفیت دانشگاهی برای اتباع 
خارجی را به طرح متمرکــز نخبه گزینی از 
میان مردم هر کشور اختصاص دهند و پایان 
نامه های مرتبط به مســائل کشــور متبوع، 
دانشجو و حل آنها را تحت حمایت قرار دهند.
 عجالتــاً قدر نخبــه های داخلی مــان را بدانید 
و فضا را به ســمت فــرار مغزهای داخلــی نبرید، 
جذب نخبگان خارجی پیشــکش! همچنین هرگاه 
توانستید از پایان نامه های داخلی، راهکارهای برای 
حل مشــکلات داخلی تمهید کنیــد، به پایان نامه 

های دانشجویان خارجی هم بپردازید.
البته نقدهای دیگری نیز بر این طرح وارد است که 
بــدان نمی پردازم و از نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی می خواهم کمی از اوج رویاها پایین بیایند 
و با مردم و خواسته های واقعی آنها هم قدم شوند. 
ایــن که مردم در فضایی باشــند و مســوولان در 
فضایی دیگر سیر کنند، نابودی تدریجی خودمان را 

رقم می زند نه محو دشمنان مان را.

اخبار

پاس گل مجلس به رژیم صهیونیستی

13 نقد به طرح نابودى اسرائیل توسط دولت تا سال 1420

 نظرسنجی های گمراه کننده 
درباره ترامپ

حمله به کنگره و گمانه زنی درباره استیضاح ترامپ بهانه ای برای 
انتشار نظرسنجی های متعددی درباره او شده که اختلاف زیادی 
با یکدیگر دارند.به گزارش خبرگــزاری مهر، حوادث روز ۶ ژانویه 
)1۷ دی( آمریکا که به تســخیر کنگره از ســوی هواداران دونالد 
ترامپ رئیس جمهور فعلی این کشــور منجر شــد، آتش انتقادها 
علیــه وی را تیز کرده تا آنجا کــه دموکرات ها فرصت پیش آمده 
را برای تسویه حســاب از بابت اختلافات 4 سال گذشته، مغتنم 
می شــمارند و در اندیشه اســتیضاح مجدد وی در 1۲ روز مانده 
به پایان دوره زمامداریش هســتند. اما، در این میان، رســانه ها و 
موسسات نظرســنجی مختلف که هر یک ادعای بی طرفی دارند؛ 
نظرسنجی هایی را با نتیجه بسیار متفاوت درباره نظر مردم آمریکا 
در خصوص ترامپ و حوادث ســه روز گذشته، منتشر کرده اند که 
مرور آنها خالی از لطف نیست. برای مثال، خبرگزاری »رویترز« در 
تحقیق مشــترک با مرکز سنجش افکار عمومی ایپسوس، مدعی 
شــده که ۵۷ درصد مردم آمریکا خواســتار عزل فوری ترامپ از 
قدرت به خاطر نقش او در حمله به کنگره هستند.این نظرسنجی 
همچنین حاکی از آن اســت که از هر 1۰ جمهوریخواهی که در 
انتخابات ۲۰۲۰ به ترامپ رای داده، ۷ تنَ آنها با اقدام آن دسته از 
هوادارانی که به ساختمان کنگره حمله کرده اند؛ مخالف هستند. 
۷۰ درصــد آمریکایی ها هم گفته اند کــه از اقدامات ترامپ که به 
درگیری های روز چهارشــنبه منتهی شد؛ ناراضی هستند.این در 
حالی است که نظرسنجی موسسه »راسموسن« که از سوی پایگاه 
خبری »نیوزمکس« پوشــش داده شده، روایتی متفاوت از میزان 
محبوبیت و عملکرد ترامپ ارائه می دهد. در این نظرســنجی ادعا 
شــده که میزان رضایت از عملکرد ترامپ به رغم حمله به کنگره 
4۸ درصد اســت حال آنکه این رقم قبل از تعطیلات کریسمس 
4۵ درصد بوده است.حتی نیوزمکس ادعا کرده رضایت از ترامپ 
به ۵1 درصد هم رســیده است!در همین حال، نظرسنجی مرکز 
»هریس ایکس« باز هم روایت دیگری ارائه کرده و می گوید که ۵۰ 
درصد از رای دهندگان، اوباش و اراذل را مسئول حمله به کنگره 
آمریکا دانسته و ترامپ را در این موضوع چندان دخیل نمی دانند.

برآیند این نظرسنجی ها به خوبی حاکی از دوگانگی حاکم بر آمریکا 
همزمان با آغاز زمامداری جــو بایدن دموکرات به عنوان چهل و 
ششــمین رئیس جمهور این کشور اســت. حمله به کنگره و باور 
طرفداران ترامپ به دزدیده شدن آرا، دموکراسی ادعایی این کشور 

را خدشه دار کرده و مردم را رو در روی هم قرار داده است.

اردوغان: حوادث اخیر در آمریکا 
بار دیگر استانداردهای دوگانه را 

نشان داد
رئیس جمهور ترکیه امروز در ســخنانی اعلام کرد: حوادث اخیر 
در اروپا و آمریکا بار دیگر نمونه ای از اســتاندارد دوگانه را نشان 
داد. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از خبرگزاری آناتولی، رجب 
طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه امروز شنبه در سخنانی اعلام 
کرد: بســیاری از حوادث اخیــر در اروپا و آمریکا بار دیگر نمونه 
استاندارد دوگانه در قبال کشــورمان را نشان داد.رئیس جمهور 
ترکیه در این خصوص گفت: شاهد آن هستیم کسانی که ترکیه 
را متهم به نقض دموکراســی، حقوق و آزادی ها می کنند؛ اما در 
مواجهه با نخستین تهدیدات شدیدترین تدابیر را اتخاذ می کنند.

وی در این باره افزود: کســانی کــه مخالف تلاش های مان برای 
قانونی کردن شــبکه های اجتماعی هستند، شروع به سانسور به 
ابتدایی ترین شکل ممکن کرده اند. ما امیدواریم که نظم سیاسی 
و اقتصادی جهانی که برای بازسازی همراه با همه گیری کنونی 
اجتناب ناپذیر شــده اســت، در این چارچوب مشخصی شکل 
بگیرد. این در حالیســت که اردوغان دیروز در سخنانی با اشاره 
بــه حوادثی که در جریان اعلام رای نهایی الکترال کالج به وقوع 
پیوســت، گفته بود که این رویداد یک رسوایی برای دموکراسی 
در امریکا است.چهارشــنبه )1۷ دی( و پس از پایان ســخنرانی 
ترامپ در جمع هوادارانش، صدها تن از حامیان وی به ساختمان 
کنگره که مشغول بررسی آراء گزینشگران بود هجوم برده و روند 
تائید نهایی نتایج انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰ را دچار وقفه 
کردند. با این حال پس از فروکــش کردن التهابات، نمایندگان 
مجلس و سناتورها با تائید آرای گزینشگران به پیروزی جو بایدن 

رسمیت بخشیدند.

مایکل کوهن: می خواهم علیه تخلفات 
ترامپ و خانواده اش شهادت بدهم

وکیل شخصی و کار چاق کن سابق رئیس جمهور آمریکا می گوید 
از وی خواسته شده با نهادهای مختلف دولت برای شهادت دادن 
درباره تخلف ترامپ و خانواده اش همکاری کند و او هم پذیرفته 
اســت. به گزارش فارس، در بحبوحه گمانه زنی ها درباره احتمال 
اقدام دونالد ترامپ به عفو خود پیش از ترک کاخ سفید، »مایکل 
کوهن« وکیل شخصی و کار چاق کن سابق رئیس جمهور آمریکا  
در پیامی توییتری نوشت از وی خواسته شده با نهادهای مختلف 
دولت برای شــهادت دادن درباره تخلف ترامــپ و خانواده اش 
همکاری کند.وی در این خصوص نوشت: از من خواسته شده و 
من پذیرفته ام که با چند آژانس مختلف دولتی برای دادن شهادت 
دربــاره تخلفات ترامپ و خانواده اش همکاری کنم. کوهن افزود: 
من این کار را تا حد زیادی به این خاطر انجام می دهم که ترامپ 
و خانواده اش تلاش کردند دموکراســی آمریکا را از بین ببرند و 
خوشبختانه نتوانستند.او همچنین در توییتی دیگر در واکنش به 
تعلیق حساب توییتری ترامپ نوشت: می دانم که ترامپ به همان 
اندازه که ما به اکسیژن برای تنفس نیاز داریم، به توییتر وابسته 
است. الان در حال دیوانه شدن است!روزنامه آمریکایی نیویورک 
تایمز پیشتر خبر داد که دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا به 
دســتیاران خود گفته که قصد دارد در روزهای واپسین ریاست 
جمهوری اش،  فرمان عفو خود را صادر کند.نیویورک تایمز به نقل 
از دو منبع آگاه درباره این موضوع نوشت که پس از روز انتخابات 
در سوم نوامبر )1۳ آبان( ترامپ بارها به مشاوران خود گفته که 
وی درصدد صدور فرمان بخشــش خود است و به دنبال بررسی 
تاثیرات قانونی و سیاســی این اقدام خود بوده است؛ اقدامی که 
یکی از فوق العاده ترین و بی سابقه ترین اقدامی خواهد بود که یک 
رئیس جمهور آمریکا در تاریخ این کشور از قدرت خود برای آن 
استفاده می کند.هنوز مشخص نیســت با توجه به تحولات روز 
چهارشنبه و حمله طرفداران رئیس جمهور به کنگره، آیا ترامپ 

باز هم قصد دارد این موضوع را مطرح کند یا خیر.

ایران و جهان
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اخــبــار

مقام مسئول اسبق در صنعت خودرو معتقد است: در حال حاضر شورای 
رقابــت با نظام قیمت گذاری خود انحصار ایجاد و فضای رقابتی را دچار 

مشکل کرده است و می گوید بازار انحصار دارد.
سعید مدنی در گفت و گو با خبرنگار مهر در پاسخ به این پرسش که آیا 
سیاســت واردات خودرو در شرایط فعلی سیاست درستی است؟، اظهار 
داشــت: واردات خودرو از قبل هم وجود داشته است و حدود 1۰ درصد 
از فــروش خودرو را در بــر می گرفت. به نظر من با توجه به شــرایطی 
که در صنعت خودروســازی کشــور داریم واردات لازم است؛ زیرا برخی 
از خودروها هســتند که مشــتری خاص خود را دارند و ما آنها را تولید 

نمی کنیم از این رو نیاز است که وارد شود.
این کارشــناس صنعت خودرو افزود: دغدغه فعلی ما در شــرایط حاضر 
واردات خودرو نیســت بلکه روشــن کردن تکلیف صنعت خودروسازی 
کشــور است و مسائلی که دارد را حل کنیم تا به مسائل جنبی همچون 

واردات خودرو و نظایر آن برسیم.
وی ادامه داد: تا ســال ۹۶ واردات خودرو توســط اشخاص حقیقی و 
حقوقی انجام می شــد و مشکل خاصی نبود و فقط مساله خدمات پس 
از فــروش مطرح بــود. از آن زمان که مشــکلاتی در وزارت صمت به 
وجود آمد به جای حل کردن مساله صورت مساله را پاک کردند یعنی 
واردات ممنوع شــد و این ممنوعیــت همزمان با افزایش نرخ ارز بود و 
قیمت خودروهای داخلی و خارجی موجود در بازار به صورت سرســام 

آور بالا رفت.
مدنی گفت: واردات خودرو به صنعت خودروی کشــور کمک می کند و 
رقابت ســازنده ای در بازار ایجاد می کند تا خودروسازان بیشتر به فکر 

بهبود کیفیت باشند. در یک فضای رقابتی صنعت رشد می کند. برنامه 
بســیاری از شرکت ها این بود که خودرو وارد کنند و به تدریج ساخت 

داخل کنند اما نیمه کاره رها شد.
مدیرعامل اسبق ســایپا افزود: تنها نگرانی دولت این است که از ارز و 
منابع داخلی برای واردات خودرو اســتفاده شود که در صورت کنترل 
این موضوع و اســتفاده از ارز ایرانیان خارج از کشور می توان با واردات 

خودرو، به بازار مشکل دار صنعت خودروی کشور نیز کمک کرد.
وی در مورد انحصارزدایی از بازار خودرو، اظهار داشــت: برای شکستن 
انحصار نیاز به ایجاد فضای رقابتی است برای ایجاد این فضا نیز باید از 
ایجاد کارتل ها جلوگیری کرد؛ یعنی اجازه ندهیم شرکت ها با هم زد و 
بند کنند و بازار را در اختیار خود بگیرند. یکی از وظایف شورای رقابت 

جلوگیری از بروز این اتفاق است.
مدنی افــزود: یکی از راه های انحصارزدایــی از صنعت خودرو، واردات 
خودرو اســت. همچنین باید اجازه دهیم ســرمایه گذاران خارجی در 
ایران برای تولید خودرو سرمایه گذاری کنند. اگر سرمایه های خارج از 
کشور به ایران وارد و منجر به تولید و مونتاژ خودرو شود، رونق و فضای 
رقابتی ایجاد می شــود که این موضوع خود به خود به بهبود کیفیت و 

عملکرد خودروسازهای داخلی هم کمک می کند.
این کارشــناس صنعت خودرو ادامه داد: در حال حاضر شورای رقابت 
بــا نظام قیمت گذاری خود انحصار ایجاد کرده و فضای رقابتی را دچار 
مشکل کرده اســت و می گوید بازار انحصار دارد. وقتی در این شرایط 
سرمایه گذاری خارجی قصد کند که برای سرمایه گذاری به ایران بیاید 
وقتی ببیند که قیمت گذاری توســط ارگانی انجام می شود که ممکن 

اســت به زیانش منجر شود به کشور وارد نمی شود. البته اگر قرار باشد 
به ســرمایه گذاران اجازه ورود دهیم و یا قیمت آزاد شود، این موضوع 
باید با نظارت صورت گیرد و هدفمند باشــد تا بازار خودروی کشور در 
اختیار خارجی ها قرار نگیرد. برای این مســاله نیــز می توان از تجربه 

کشورهای دیگر همچون چین، هند و ترکیه استفاده کرد.
مدنی گفت: در حال حاضــر ۶۰ درصد تولیدات خودروی ترکیه صادر 
می شــود؛ ترکیه ۶۰۰ هزار خودرو صادر می کند اما ۳۰۰ هزار خودرو 
هم وارد می کند، این رد و بدل شدن کالا با کشورهای جهان هم منجر 
به بهبود کیفیت می شــود، هم فضای رقابتی ایجاد می کندو انحصار را 

از بین می برد.
وی افزود: در کشــور ما عملًا دولت و مشــخصاً شورای رقابت انحصار 
ایجاد کرده انــد و هیچ رقیبی نمی تواند با این قیمت ها نه خودرو وارد 
کند و نه در کشور تولید کند. انحصاری که نه منفعتی برای تولیدکننده 
و نه برای مصرف کننده دارد و نه حتی سودی به جیب دولت می رود؛ 
فقط دلال ســود می برد، از این رو صحبت هایی کــه در مورد انحصار 

می شود آدرس غلطی است که مسئولان می دهند.
این کارشــناس صنعت خودرو در مورد اینکه دولت چگونه می تواند به 
بهبود وضعیــت صنعت خودرو کمک کند، تصریــح کرد: هدف اصلی 
دولت بایــد افزایش تولید، تنوع محصول و بهبــود کیفیت در صنعت 

خودرو باشد.
مدیرعامل اســبق سایپا در پاســخ به این سوال که چگونه باید واردات 
خودرو را انجام داد تا منجر به شــکل گیری کارتل و مافیا نشود، اظهار 
داشت: در خصوصی سازی قرار بود بنگاههای اقتصادی را به کسی که 
اهلیت و سرمایه دارد، بدهیم اما عملًا به صورت برعکس این کار انجام 
شد. خصوصی سازی به خودی خود اشکالی ندارد بلکه شیوه اجرای ما 

مشکل دارد. در مورد واردات هم همین مساله صادق است.
وی افزود: برای واردات خــودرو باید مکانیزهای خاصی در نظر گرفته 
شــود تا ارز از خارج وارد کشور شود نه اینکه افراد برای واردات خودرو 
که کالایی اســتراتژیک نیست از بانک ارز ارزان قیمت بگیرند و خودرو 
وارد کنند و بلایی که در دوره های قبل بر سر خودروسازی آمد، بیاید.

مدنــی گفــت: همچنین خودرویــی که قرار اســت وارد شــود باید 
اســتانداردهای لازم را داشته باشد و بعد از مدتی مجبور شوند با توجه 
به تیراژی که وارد می کنند با کمک شرکت خارجی در ایران خط تولید 
راه اندازی کنند. به ویژه در شــرایط فعلی که بحران اقتصادی در دنیا 

زیاد است اما پتانسیل های خوبی در ایران وجود دارد.
وی ادامه داد: یکی از سیاســت هایی هم که می توان در واردات خودرو 
گذاشــت این اســت که ۳۰ درصد از محصولات صادر شــود، اگر این 
موضوع کنترل شــود بســیار می تواند تأثیر گذار باشد؛ ما قراردادهای 
مهمی داشــتیم که مورد بی توجهی قرار گرفت به عنوان مثال سایپا با 
سیتروئن قرارداد داشــت و قرار بود درصدی از خودروها صادر شود و 
دولت این قراردادها را رها کرد و فقط به خودروساز داخلی فشار آورد.

مدنی گفت: اگر واردات و مونتاژ خودرو در داخل توســط سرمایه گذار 
خارجی انجام شود، در مورد واردات دیگر نگرانی خاصی وجود نخواهد 
داشــت. اگر واردات با اصول انجام شــود چه به صورت خودروی کامل 
و چه به صورت ســی کی دی، زیانی برای صنعت خودروسازی کشور 

نخواهد داشت.

 

شورای رقابت در بازار خودرو انحصار ایجادکرده است

عضو اتــاق بازرگانی تهران می گوید در ســال های 
گذشــته عدم شــفافیت و غیرواقعی بودن نرخ ارز، 
یکی از اصلی ترین مشــکلاتی بوده که اقتصاد ایران 

با آن مواجه شده است.
عباس آرگون اظهار کرد: اقتصاد ایران در سال های 
گذشــته به طور همزمان با دو معضل و محدودیت 
مواجــه بوده که کاهش فشــار در هر یک از این دو 
حوزه می تواند به ســود اقتصاد کشــور تمام شود. 
نخســت موضوع تحریم ها که در فضای بین الملل 
و تجــارت برای ایران مشــکل آفرین شــده و دوم 
سیاســت های غلط داخلی که اگر اصلاح می شدند 
قطعا بخشی از فشــار موجود بر بخش های مختلف 

اقتصاد کاهش پیدا می کرد.
به گفته وی، حتی اگر بنا باشــد تحریم های آمریکا 
کنار رود اما شــرایط برای بهبود وضعیت اقتصاد در 
داخل کشور بهبود نیابد، قطعا مشکلات اقتصادی در 

آینده ادامه خواهند داشت.
عضو اتاق بازرگانی تهران با اشــاره به مشکلاتی که 
ارز چند نرخی برای اقتصــاد ایران به وجود آورده، 
بیان کرد: دولت از ســال 1۳۹۷ اعــلام کرد که با 
هدف، کاهش فشــار بر اقشــار کم درآمد و پایین 
نگه داشــتن قیمت کالاهای اساســی، ارز دولتی با 
نــرخ 4۲۰۰ تومان را عرضه خواهد کرد. این ارز در 

سال های بعد با هزینه ای قابل توجه پرداخت شد اما 
با گذشت حدود ســه سال باید این سوال را پرسید 
که میزان دســتیابی به اهداف این طرح تا چه حد 
بوده اســت؟ به عبارت دیگــر طرحی که تا این حد 
هزینه و حاشیه داشته، چه دستاوردی داشته است؟

آرگون به مشکلاتی که تولیدکنندگان در دسترسی 
به ارز 4۲۰۰ تومانی دولت دارند پرداخت و گفت: در 

کنار سواستفاده هایی که از این ارز شد و به باز شدن 
پرونده های قضایی متعدد انجامید، در عرصه عمل، 
بسیاری از تولید کنندگان در دسترسی به این ارز با 
مشکل مواجه شدند که نتیجه منفی آن، خود را در 

بخش های مختلف نشان داده است.
وی ادامه داد: وقتی در یک بازار برخی تولیدکنندگان 
ارز دولتی می گیرند اما برخی برای خرید مواد اولیه 

مجبور به استفاده از ارز آزاد می شوند، در عمل نظم 
بازار به هم می ریزد و قیمت مدنظر قیمت هیچگاه به 
وجود نمی آید که بخشی از آن را در افزایش قیمت 
کالاهایی که ارز دولتی گرفته اند مشاهده می کنیم. 
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه بهترین گزینه 
موجود در کشــور، واقعی سازی نرخ ارز است، بیان 
کرد: وقتی ارز واقعی شــود، تولیدکنندگان شرایط 
خود را می دانند و قیمت ها را بر اســاس واقعیت ها 
تعیین می کنند، از ســوی دیگر راه برای سودجویی 
شخصی و عدم شفافیت ها بسته می شود و در نهایت 
دولت می توانــد منابع حمایتی خود از اقشــار کم 
درآمد را به شــکل مستقیم در اختیار آنها قرار دهد 
تا هم وضعیت تولید بهبود پیدا کند و هم فشــار بر 

اقشار کم درآمد جامعه کمتر شود.
بــه گزارش ایســنا، نمایندگان مجلــس در جریان 
بررسی لایحه بودجه 14۰۰، طرح هایی در رابطه با 

حذف ارز 4۲۰۰ تومانی را بررسی می کنند.
ایــن ارز از ســال 1۳۹۷ و همزمــان بــا آغاز دور 
جدیــد تحریم هــای آمریــکا بــرای پاییــن نگه 
داشــتن قیمت کالاهای اساســی که مــواد اولیه 
آنهــا وارداتــی بــود تخصیــص یافت و بــا وجود 
 انتقــادات لااقل تا پایان ســال جــاری، تخصیص 

آن ادامه خواهد داشت.

عضواتاقبازرگانیتهران:نرخارزبایدواقعیشود

رئیس مرکز ملی فرش ایران یکی از مشکلات اساسی 
در صادرات فرش دستباف را موضوع رفع تعهد ارزی 
عنوان کرد و گفت: ما به دنبال این هستیم که مهلت 
رفع تعهد ارزی را از یک ســال به سه تا پنج سال 
افزایش دهیم. فرح ناز رافع در گفت وگو با ایســنا، با 
بیان اینکه صادرات فرش دستباف در سال جاری تا 
پایان آبان ماه تغییر زیادی نداشته و تقریبا مانند سال 
گذشته بوده، اظهار کرد: حتی برخلاف اینکه انتظار 
می رود به دلیل شــیوع ویروس کرونا شاهد کاهش 
صادرات فرش بوده باشیم، صادرات فرش دستباف 
به لحاظ وزنی حدود ۲۰ درصد رشــد داشته، اما با 
توجه به بالا رفتن نرخ دلار، به لحاظ ارزشی تغییر 
چندانی نداشته است.  به گفته وی اوایل سال جاری 
افت شدیدی در صادرات فرش دستباف اتفاق افتاد، 

اما در ماه های اخیر این آمار افزایشی بوده است.  
رافع همچنین با بیان اینکه یکی از مشکلات اساسی 
در صادرات فرش دستباف، موضوع رفع تعهد ارزی 

است که تاثیر زیادی برصادرات فرش داشته، تصریح 
کرد: ما به دنبال این هســتیم که مهلت رفع تعهد 
ارزی را از یک سال به سه تا پنج سال افزایش دهیم. 
چراکه فروش فرش دستباف زمانبر است و به محض 
ورود به یک کشور خارجی فروش نمی رود. بنابراین 
به دنبال این هستیم که سنوات بازگشت ارز در این 
بخش افزایش پیدا کند. گفتنی اســت که صادرات 
فرش در هشــت ماهه اول سال 1۳۹۸ کمتر از ۵۰ 
میلیون دلار بوده که نســبت به متوسط صادرات 
فرش در دو دهه گذشته، حدود یک دهم شده بود.

احتمال افزایش مهلت رفع تعهد ارزی برای صادرکنندگان فرش

دبیــرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی از افزایش 
قیمت شکر در بازار آزاد خبر داد.

قاسمعلی حســنی در گفت و گو با ایسنا، با بیان 
اینکه شــکر از ابتدای سال چندین بار با افزایش 
قیمت مواجه شده اســت، گفت: به دنبال شایعه 
افزایش قیمت شــکر با نرخ مصوب دولتی،   بازار 
آزاد قیمت شــکر را 1۵ درصــد افزایش داده و 

قیمت آن در یک روز رکورد زد.
دبیــر کل اتحادیه بنکداران مــواد غذایی اضافه 
کرد:ابتدای سال قیمت شــکر ۶۲۰۰ تومان بود 

که به ۶۶۵۰ تومان رســید و با انتشــار این خبر 
افزایش قیمت شــکر دولتی، در بازار آزاد شــکر 
۸۰۰۰ تومانی برای بنکداری ها به  ۹4۰۰ تومان 

رسیده است.
به گفته وی با افزایش قیمت شکر به صورت عمده 
قیمت آن برای مصرف کننده با احتســاب هزینه 
های دیگر از جملــه حمل و نقل، انبار داری و ... 

قطعا بیشتر خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه فروش شکر با قیمت ۹4۰۰ 
تومان در بازار مصداق بارز گرانفروشــی اســت 
در حالی کــه قیمت مصــوب آن درب کارخانه 
۶۶۵۰تومان اســت، گفت: علــت افزایش قیمت 
شــکر مشخص نیست و مســئولان مربوطه باید 
پاسخگو باشند. اگر قیمت گذاری شکر آزاد شده 
است قیمت مصوب شکر معنایی ندارد. اگر شکر 
همچنان دارای قیمت مصوب است پس بایستی 

جلوی این گرانفروشی ها گرفته شود.

افزایش قیمت شکر در بازار آزاد

هشدار جدی به مسافران ایرانی 
استانبول

رئیس خانه اقتصاد ایران و ترکیه می گوید، مسافران ایرانی باید 
در جریان ســفر به ترکیه مراقب کلاهبرداری های گسترده در 
این شــهر باشند. جلال ابراهیمی در گفت و گو با ایسنا، اظهار 
کرد: بر اساس آخرین آمارهای ارائه شده از سوی دولت ترکیه، 
امروز شهر استانبول بیش از 1۵ میلیون نفر جمعیت دارد و به 
طور معمول این جمعیت با یک میلیون مســافر خارجی از مرز 
1۶ میلیون نفر نیز عبور می کند.به گفته وی، سفر ایرانی ها که 
در ماه های ابتدایی شــیوع ویروس کرونا به دلیل مسدود شدن 
مرزها و توقف پروازهای مســتقیم به حداقل رســیده بود، در 
هفته های گذشــته با از ســرگیری پروازهای مستقیم بار دیگر 
افزایش یافته و در این مســیر توجه مســافران ایرانی به برخی 
هشدارها بسیار اهمیت دارد.رئیس خانه اقتصاد ایران و ترکیه با 
اشاره به برخی مشکلاتی به وجود آمده برای مسافران خارجی 
در استانبول، بیان کرد: با اینکه برای حفاظت این شهر ۶۳۰۰  
و 4۲ هــزار و ۹۰۰ نفــر پلیس و  ۵۰۰۰ نگهبــان ویژه کوچه 
هــا و۹۳۷ نفر نگهبان ســاحلی وجود دارد، امــا کلاهبرداری 
اینترنتــی و تلفنی که خود را پلیس، بازپرس، دادســتان و یا 
مدیــران مختلف ارگانها و نهادها معرفی میکنند، افزایش یافته  
که مســافران ایرانی باید در این خصوص کاملا هشیار باشند. 
این گروه با ردیابی محل ســکونت و یا محل کار و با شــگردها 
و ترفندهای کلاهبرداری شــماره حســاب و یا اطلاعات محل 
زندگــی را در کشــور محل زندگی اصلی پیدا کرده و شــروع 
بــه اخاذی و کلاهبرداری مــی کنند.ابراهیمی درباره جزییات 
مشــکلات به وجود آمــده برای برخی از مســافران نیز گفت: 
ایرانیــان دقت کننــد تا از گرفتن هر نوع قرص و اســتفاده از 
اتومبیل های شــخصی و یا عبوری به جای اتومبیل های کرایه 
ای، شدیدا خودداری نمایند و فقط از آژانس های مطمئن و یا 
وسایل نقلیه عمومی استفاده کنند. بر اساس آمارهایی که پیش 
از شیوع کرونا منتشر می شد، بیش از دو میلیون ایرانی در سال 
به ترکیه ســفر می کردند. با شــیوع کرونا و با توقف پروازهای 
مســتقیم، تعداد مســافران ایرانی ترکیه به شکل قابل توجهی 
کاهش یافت. در هفته های گذشــته و با از سرگیری پروازهای 
مســتقیم، بار دیگر سفر به این همسایه غربی در میان ایرانی ها 

افزایش یافته است.

نظر رزم حسینی درباره احتمال 
 همکاری خودروسازان ایرانی 

با چینی ها
ویر صنعت، معــدن و تجارت تاکید کرد: در تلاشــیم امکانی 
فراهم شود تا شرکت هایی که می توانند، خودروهای با کیفیت 
و با قیمت مناسب در داخل تولید کنند؛ ما گام به گام در جهت 
تحقق این سیاســت پیش می رویم.به گزارش  ایسنا، علیرضا 
رزم حســینی وزیر صنعــت، معدن و تجارت دربــاره احتمال 
همکاری خودروســازان ایرانی با شرکت های چینی برای تولید 
خودرو که در برخی رســانه ها مطرح شــده اســت،  گفت: در 
صنعت خودروسازی به دنبال شکست انحصار، افزایش تولید و 
تقویت رقبای جدید در بازار هســتیم.وی در گفت و گو با خانه 
ملت  افزود: هر شــرکتی آمادگی داشته باشد که عمق ساخت 

داخل را افزایش دهد، مورد حمایت وزارت صمت است.

حق عضویت خانه معدن تا یک 
میلیارد تومان هم جای افزایش دارد!

تقاضــای خانه معــدن ایران بــرای دریافت ارقــام نجومی از 
معدن کاران برای عضویت در این تشکل، علاوه براینکه اعتراض 
بسیاری از معدن کاران را در پی داشت، مدافع نیز داشت. یکی 
از فعالان این حوزه معتقد است که تصمیم کارمند مذکور این 
تشــکل مبنی بر افزایش تا 4۰ برابری حــق عضویت ها، مانع 
مطمئنــی بــرای ورود معادن کم ارزش کوچک و متوســط به 
این تشکل اســت.به گزارش ایسنا، خانه معدن ایران به منظور 
عضویت شرکت های معدنی در این تشکل، از آن ها تقاضای حق 
عضویت هایی با ارقام نجومی کرده است؛ این در حالی است که 
بســیاری از شرکت ها امسال نیز با رقم پنج میلیون تومان عضو 
این تشــکل شده اند. براین اســاس، نامه هایی با امضای یکی از 
کارمندان این تشــکل برای برخی اعضا ارسال شده که طی آن 
درخواســت حق عضویت ۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومانی ارائه شده 
و این موضوع اعتراض بســیاری از فعالان معدنی کشــور را در 
پی داشته اســت. همچنین به تازگی، تفاهم نامه ای میان خانه 
معدن ایران و معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( جهت اســتفاده از نظرات کارشناسی 
بخش خصوصی و همچنین واگذاری بخشی از اختیارات دولت 
به خانه معدن به امضا رســیده اســت که با اســتقبال فعالان 
معدنی نیز مواجه شــد؛ اما در پی امضای این تفاهم نامه، خانه 
معدن ایران، ارائه خدماتی همچون تخصیص سهمیه سوخت و 
خدمات اداری را منوط به عضویت در این تشکل با پرداخت های 
نجومــی حق عضویت تا ۲۰۰ میلیون تومان کرد. در این رابطه 
حمید محمــدی- فعال معدنی- در گفت وگو با ایســنا، ضمن 
اشــاره به تفاهم نامه میان خانه معــدن ایران و معاونت معدنی 
وزارت صمت، اظهار کرد: در گذشــته ســهمیه سوخت توسط 
وزارت صمت توزیع می شــد که اکنون این کار به خانه معدن 
واگذار شــده است. طبیعی اســت که ارزش عضویت در چنین 
تشــکلی دیگر پنج میلیون تومان نباشد؛ بنابراین معدن کاری 
که قرار اســت ده ها هزار لیتر ســهمیه ســوخت بگیرد، باید 
هزینــه آن را هم پرداخت کند؛ لذا بــه نظر بنده حق عضویت 
خانه معدن می تواند تا یک میلیارد تومان هم تعیین شود. وی 
افــزود: حتی بدون وجود این تفاهم نامــه نیز عضویت در خانه 
معدن ارزش زیادی دارد. باتوجــه به اینکه رییس خانه معدن 
ایران، عضو شورای عالی معادن نیز هست و طبیعتا وی باید از 
منافع اعضا نیز دفــاع کند، انتظار اینکه با حق عضویت ناچیز، 
چنیــن اقدامی صورت گیرد، مصداق همان کار رایگانی اســت 
که همان کارمند در نامه های خود به آن اشــاره کرده اســت.  
ایــن فعال معدنی با بیان اینکه بیش از 1۰ هزار معدن در ابعاد 
مختلف در ایران وجود دارد که علاوه براینکه امکان پذیر نیست، 
عقلانی نیز نیســت که همگی در یک تشــکل گردهم بیایند. 
خانه معدن ایران بایســتی گلچینی محــدود از توانمندترین و 
 بزرگ ترین معادن ایران باشد و تلاش خود را صرفا برای توسعه 

آن ها به کار گیرد.

صنعت، معدن، تجارت
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اخــبــار

 در حالی که تاثیر استفاده از سوخت فسیلی مازوت 
برای نیروگاههــای برق در تشــدید آلودگی هوای 
کلانشــهر مشهد قابل انکار نیســت متولیان تامین 
ســوخت این تاسیســات صنعتی زیربنایی، مدیران 
صنعت تولید بــرق و همچنین مصرف کنندگان گاز 
ملزم به چاره اندیشــی اساسی در این حوزه هستند.

ماندگاری ممتد چند روزه هوای آلوده در کلانشــهر 
مشــهد که پاییزی ناپاک را از لحاظ هوای تنفسی 
برای شــهروندان مشــهدی رقم زد، با ســردی هوا 
و بروز پدیده وارونگی دما یا اینورژن تشــدید شــده 
و تنگنای شــدید در تامین گاز به عنوان ســوخت 
نیروگاههــا برق که مــازوت را جایگزیــن اجباری 
آن کرده ســبب شــکل گیری یک سیکل معیوب و 
بحران ســاز در ارتباط با محیط زیست شهری شده 
است. مسوول مرکز پایش آلاینده های محیط زیست 
مشــهد به خبرنگار گفت: در حالی تنفس شش روز 
ممتد هوای آلوده در این کلانشهر وضعیت را به مرز 
هشدار رساند که بکارگیری سوخت فسیلی آلاینده 
مازوت به جای ســوخت پــاک گاز در نیروگاههای 
برق، سهم قابل توجهی در ایجاد این وضعیت زیست 
محیطی نامطلــوب دارد.رضا اســماعیلی افزود: بر 
اساس محاسبات ارائه شده در سیاهه وضعیت هوای 
کلانشهر مشهد سهم نیروگاهها در آلایندگی هوا تا 
۲۰ درصد و بطور مشخص سهم نیروگاههای توس، 

مشــهد، فردوسی و شــریعتی در تولید آلاینده های 
جوی ۲۶ درصد اســت.وی ادامــه داد: مصرف گاز 
طبیعــی به عنــوان ســوخت در نیروگاههای برق، 
زمستان هر سال با محدودیت مواجه می شود بطوری 
که آنها ناگزیر به اســتفاده از سوخت مایع و برخی 
مواقع مازوت هستند لذا سهم این بخش در آلودگی 
هوا به میزان قابل توجهی افزایش می یابد. مســوول 
مرکز پایش آلاینده های محیط زیست مشهد گفت: 
این در حالی اســت که شــرایط اقلیمی و محیطی 
در زمســتان باعث پدیده وارونگی دما نیز می شــود 
کــه مانعی برای تخلیه طبیعــی آلاینده ها از فضای 
تنفسی شــهروندان مشهدی و باعث افزایش غلظت 
آلودگی هوا تا ســطح هشدار است. وی در خصوص 
نوع ســوخت مصرفی نیروگاههای مشهد در شرایط 
محدودیت دریافت گاز اظهار بی اطلاعی و بیان کرد: 
اطلاعاتی از ســوخت کنونی مصرفی این واحدها در 
دست نیســت و مسوولان نیروگاهها هم از ارائه آمار 
و اطلاعات در این مورد امتناع دارند. شــرکت توزیع 
نیروی برق مشهد در پی افزایش آلودگی هوای این 
کلانشــهر، به شهروندان در خصوص افزایش مصرف 
برق، لزوم صرفه جویی و محدودیت تامین ســوخت 
گاز برای نیروگاهها هشــدار داده اســت. سخنگوی 
شــرکت توزیع نیروی برق مشهد به خبرنگار گفت: 
با توجه به اینکه ســرمای هوا در کل کشور استقرار 

و مصرف گاز افزایش یافته، تامین سوخت گاز برای 
نیروگاههای برق با محدودیت مواجه شــده اســت.

علیرضا کاشــی افزود: به جهت اینکه مشــکلی در 
تامین برق مشــترکان گاز در کل کشــور از جمله 
مشهد بوجود نیاید و تامین سوخت برای نیروگاهها 
نیز دچار مشــکل نشــود موضوع مدیریت مصرف 
برق از ســوی وزارت نیرو به کل شــرکتهای توزیع 
نیرو در سراســر کشور ابلاغ شده اســت. وی ادامه 
داد: به همین منظــور از ابتدای دی ماه جاری پنج 
هزار لامپ روشــنایی خیابانی در بلوارهای اصلی و 
خیابانهای ســح کلانشهر مشــهد به صورت یک در 
میان خاموش شده و از این محل تاکنون 1۷ مگاوات 
ســاعت صرفه جویی در مصرف بــرق صورت گرفته 
اســت. سخنگوی شــرکت توزیع نیروی برق مشهد 
گفت: با توجه به تداوم سرمای هوا و افزایش مصرف 
گاز خانگی، از شــهرداری مشهد، مدیریت بوستانها، 
استانداری خراســان رضوی، دستگاههای اجرایی و 
حتی سازمان آتش نشانی خواسته شده تا در مدیریت 
مصرف برق شرکت توزیع نیرو را همراهی کنند. وی 
افزود: هم اینک مدیریت مصرف برق در حال اعمال 
بر صنایع و مراکز غیرحســاس در مشــهد است و با 
هماهنگــی صورت گرفته این بخشــها مصرف برق 
خود را در ســاعاتی از روز کاهش می دهند.کاشــی 
ادامه داد: خط قرمز شرکت توزیع نیروی برق مشهد 

مدیریت بار در بخش خانگی است لذا تلاش می شود 
این بخش از مشترکان دچار مشکل در دریافت برق 
نشــود اما اگر مصرف گاز به همین منوال پیش رود، 
مدیریــت مصرف در بخش خانگی نیز اعمال خواهد 
شد. وی گفت: فعلا هیچ مشکلی در تامین برق برای 
کلانشهر مشهد وجود ندارد اما تامین گاز برای سوخا 
نیروگاهها در کل کشــور دچار مشکل شده و هرقدر 
مصرف گاز و برق بیشــتر مدیریت شــده و در این 
بخشها صرفه جویی صورت گیرد، خاموشیها کمتر و 
آلایندگی  هوای ناشــی از مصف سوخت مازوت در 
نیروگاهها نیز کاهش می یابد. بهینه سازی مصرف گاز 
به ویژه در بخش خانگی هنوز در کشور ما به حد لازم 
رواج نیافته و همچنین زیرســاختهای آن بگونه ای 
ســامان نیافته تا این مهم در سطح همگانی اجرایی 
شــود و به روشــی برای جلوگیری از بروز مشکلات 
شود. آنچنانکه دوباره با شروع فصل زمستان از یک 
ســو مصرف گاز در بخش خانگی افزایش یافته و از 
سوی دیگر ســاختار تجهیزات نیروگاهی به نحوی 
نیست که با مصرف ســوخت مایع آلودگی کمتری 
ایجاد کند.مدیر بهره برداری شــرکت گاز خراســان 
رضوی بــه خبرنگار ایرنا گفت: بــا توجه به برودت 
هوا و تداوم هوای ســرد در این اســتان مصرف گاز 
بخش خانگی به شــدت افزایش یافتــه و این مهم 
موازنــه بین تولید و مصرف گاز را برهم زده اســت.

فرشید دشتی افزود: خراسان رضوی امسال حداکثر 
مصرف روزانه ۶۰ میلیون مترمکعب گاز در روزهای 
سرد را تجربه کرده و اگر حجم مصرف گاز به همین 
منوال ادامه یابد در نهایت به نقطه ای خواهد رســید 
که چاره ای جز قطــع گاز باقی نماند. وی ادامه داد: 
اینکه میزان تولید گاز در کشور دائما افزایش یابد و 
به همان نسبت میزان مصرف نیز بیشتر شود امری 
منطقی نیســت لذا باید تدبیری اندیشیده شود که 
بازده یا کارکرد تجهیزات مصرف سوخت در بخشهای 
خانگی و اداری، نیروگاهــی و صنعتی افزایش یابد.

مدیر بهره برداری شرکت گاز خراسان رضوی گفت: با 
تبدیل نیروگاههای گازی به سیکل ترکیبی می توان 
کارکرد آنها را تا 1.۵ برابر فعلی افزایش داد و مصرف 
گازشــان را کم کــرد. وی افــزود: هم اینک کارکرد 
نیروگاههای برق در خراسان رضوی ۳۰ درصد است 
در حالــی که می توان کارکرد آنهــا را تا 4۵ درصد 
افزایــش و از ایــن طریق مصرف ســوخت را تا حد 
زیادی کاهش داد.دشتی ادامه داد: باید بهینه سازی 
مصرف در بخشــهای خانگی، صنعتی و نیروگاهی با 
نوسازی تجهیزات و افزایش کارکرد آنها اعمال شود. 
یــک منبع آگاه در حوزه مدیریت برق خراســان به 
خبرنگار ایرنــا از مصرف مــازوت در نیروگاه توس 
مشــهد خبر داد و گفت: این کلاشهر چهار نیروگاه 
شامل مشهد، فردوسی، شریعتی و توس را در اختیار 
دارد که قدیمی ترین آنها نیروگاه مشــهد ســاخت 
دهه 1۳۵۰ اســت.وی که خواست نامش ذکر نشود 
افزود: میانگین کارکرد نیروگاههای برق در استانهای 
سه گانه خراســان ظرف ۹ ماهه امسال ۳۸.۶ درصد 
بود که در مقایســه با مدت مشابه پارسال به میزان 

۲.1 درصد افزایش یافته است.

قیمت نفت تحت تاثیر وعده عربســتان سعودی برای 
کاهش تولید و رشــد قوی بازارهای سهام به بالاترین 
حد خود در حدود یک ســال اخیر صعود کرد و رشد 
هفتگی به ثبت رساند.به گزارش ایسنا، بهای معاملات 
نفــت برنت برای تحویل در مارس بــا یک دلار و ۶1 
ســنت افزایش، در ۵۵ دلار و ۹۹ سنت در هر بشکه 

بســته شد.بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا برای تحویل در فوریه با یک دلار و 41 ســنت 
افزایش، در ۵۲ دلار و ۲4 سنت در هر بشکه بسته شد. 
هر دو شاخص بیش از شش درصد رشد هفتگی داشته 
و در بالاترین حد از فوریه ســال گذشته ایستادند.به 
گفته فیلیپ فلاین، تحلیلگر ارشد گروه پرایس فیوچرز، 

ســرمایه گذاران انتظار دارند بــازار برای مدتی عرضه 
محدودتری پیدا کند و با وجود نگرانیهایی که پیرامون 
محدودیتهــای کرونایی وجود دارد، وعده عربســتان 
سعودی برای کاهش بیشتر تولید، توازن بازار را حفظ 
می کند.عربســتان سعودی که بزرگترین صادرکننده 
نفت جهان اســت، پس از دیدار هفته گذشته وزیران 
نفت اوپک پلاس اعلام کرد تولیدش در ماههای فوریه 
و مارس را یک میلیون بشکه در روز علاوه بر محدودیت 
عرضه فعلی کاهش خواهد داد.تحلیلگران می گویند 
اگر تقاضا برای ســوخت تحت تاثیر همه گیری کرونا 
ضعیف بماند، قیمتهای نفت ممکن است در ماههای 
آینده اصلاح شوند. محدودیتهای سفت و سخت برای 
ســفر و فعالیتهای دیگر در سراسر جهان برای مقابله 
با شــیوع ویروس کرونا، روی فروش ســوخت تاثیر 
گذاشته و چشــم انداز تقاضا برای انرژی در نیمه اول 
ســال ۲۰۲1 را ضعیف کرده است.همه گیری کووید 
1۹ هفته گذشته رکورد بالایی قربانی در آمریکا گرفت 
و بیش از 4۰۰۰ نفر در یک روز جانشــان را از دست 
دادند. همزمان چین هم بزرگترین رشــد نرخ روزانه 
ابتلا در بیش از پنج ماه گذشــته را گزارش کرد. ژاپن 

وضعیت اضطراری را به فراتر از منطقه توکیو گسترش 
داد.بر اســاس گزارش رویترز، صعود بازارهای جهانی، 
شاخص نیک کی ژاپن و شاخصهای سهام آمریکا را به 
رکورد بالای جدیدی رساند. سرمایه گذاران به اقدامات 
محرک مالی بیشتر دولت آمریکا برای ترمیم آسیبهای 
اقتصادی ناشــی از پاندمی متمرکز شــده اند. کنگره 
آمریکا ممکن است بزودی بسته کمک مالی بیشتری 
تصویب کند و این احتمال با پیــروزی دموکراتها در 
انتخابات سنای جورجیا و اکثریت یافتن دموکراتها در 
کنگره و ســنای آمریکا تقویت شده است.در این بین، 
گزارش شــرکت خدمات انرژی بیکرهیوز نشــان داد 
شرکتهای انرژی آمریکایی هفته گذشته شمار دکلهای 
حفاری نفت و گاز را برای هفتمین هفته متوالی افزایش 
دادند. شمار دکلهای حفاری نفت و گاز که معیاری برای 
ارزیابی تولید آتی است، در هفته منتهی به هشتم ژانویه 
به ۳۶۰ حلقه رســید که بالاترین میزان از ماه مه بود. 
شمار دکلهای حفاری نفت با هشت حلقه افزایش، به 
۲۷۵ حلقه رسید که بالاترین میزان از مه بود و شمار 
دکلهای گاز با یک حلقه افزایش، به ۸4 حلقه رسید که 

بالاترین میزان از آوریل بود.

قیمتنفتدراوج۱۱ماههایستاد

فقط 10 درصد صرفه جویی کنید
مدیرعامل توانیر گفــت: در صورتی که هموطنان تنها 1۰ درصد 
در مصــرف انرژی )بــرق و گاز( صرفه جویی کننــد، ۷۰ میلیون 
مترمکعب از مصرف گاز طبیعی کشــور کاهش می یابد.به گزارش 
ایسنا، محمدحسن متولی زاده در گفت و گویی تلویزیونی با بیان 
اینکه تنها با کاهش یک درجه ای دمای هوای منزل یا محیط کار، 
۶ درصــد از مصرف انرژی کاهش می یاب، اظهار کرد: روزانه ۶۰۰ 
میلیون متر مکعب گاز در بخش خانگی و تجاری مصرف می شود، 
همچنین در کنــار این میزان مصــرف گاز، روزانه ۳۰۰ میلیون 
کیلووات ساعت مصرف برق در بخش های خانگی و تجاری است.

وی با اشاره به تاثیر مستقیم مصرف برق بر روند مصرفی گاز، تاکید 
کرد: در صورتی که هموطنان تنهــا 1۰ درصد در مصرف انرژی 
)بــرق و گاز( صرفه جویی کنند، ۷۰ میلیون مترمکعب از مصرف 
گاز طبیعی کشور کاهش می یابد.متولی زاده یادآور شد: هم اکنون 
به لحاظ ظرفیت نیروگاهی، محدودیتی در تولید برق نداریم، اما 
تنها به دلیل روند فزاینــده مصرف گاز، دچار محدودیت هایی در 
تامین سوخت نیروگاه های برق هستیم.متولی زاده گفت: در حال 
حاضر صنعت برق از خود شروع کرده و با کاهش روشنایی معابر، 
بزرگراه ها، پارک ها و ... سعی در کاهش مصرف برق و تاثیرگذاری 
در مصــرف گاز دارد.مدیرعامل توانیر درعین حال تصریح کرد: با 
این حال مشــترکان خانگی و تجاری به عنــوان مهمترین گروه 
مصرف کنندگان انرژی در کشور، تنها با کاهش اندک شعله بخاری 
یا کم کردن یک درجه ای دما هوا و یا خاموش کردن روشــنایی 
اضافی، می توانند در کاهش مصرف انرژی کشــور نقش بسزایی 
داشته باشند.مدیرعامل توانیر در پاسخ به این که آیا دچار التهاب 
و افزایش شــدید مصرف برق هستیم، تاکید کرد: هیچ التهابی در 
مصرف برق نداریم و همانطور که عنوان شد تنها به دلیل مشکل 
کمبود سوخت، دچار محدودیت هســتیم.متولی زاده با اشاره به 
این که در تابســتان امسال صنعت برق پیک ۶۰ هزار مگاواتی را 
تامین کرد، افزود:  در حال حاضر مصرف برق کشور در حدود 4۰ 
مگاوات اســت که فاصله بسیاری با ظرفیت قابل تامین برق دارد.

وی ادامه داد: افزایش مصرف برق و گاز به دلیل گرما یا ســرمای 
شدید، روندی است که در همه کشورها قابل مشاهده است و تنها 
مختص ایران نیســت.در این برنامه همچنین محمدرضا جولایی 
- مدیر دیســپاچینگ شــرکت ملی گاز ایران با اشاره به افزایش 
شدید مصرف گاز در کشور گفت: در حال حاضر شاهد افزایش ۳۰ 
درصدی مصرف گاز نسبت به پارسال هستیم.جولایی خاطرنشان 
کرد: ۸۰ تا ۸۵ درصد گاز تولیدی کشور از میادین جنوبی تامین  
و حدود ۷۰ درصد از گاز تولیدی در شمال کشور مصرف می شود.

مدیر دیســپاچینگ شرکت ملی گاز نیز با تاکید بر این که تنها با 
1۰ درصد صرفه جویی، مشکل تامین گاز حل می شود، یادآور شد: 
دمای آسایش در زمستان بین 1۸ تا ۲1 درجه است و در صورتی 
که دما را در همین محدوده نگه داریم یا یک درجه دما را کاهش 

دهیم، شاهد رفع مشکل تامین سوخت خواهیم بود.

 11 درصد تهرانی ها 
پول برق نمی دهند

مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیــع نیروی برق تهران 
بزرگ گفت: تعداد مشــترکان کم مصــرف در تهران پیش از 
اجرای طرح بــرق امید ۹.۵ درصد کل مشــترکان بود که در 
حال حاضر به حدود 11 درصد رســیده اســت که هیچ رقمی 
بابــت مصرف برق، پرداخت نمیکنند.رامین پوریا در گفت و گو 
با ایسنا، با بیان اینکه این تعداد شامل مشترکانی که به دلایلی 
همچون تخلیه ملک، فاقد مصرف هستند نمیشود، اظهار کرد: 
اطلاعات مربوط به هر مشترک اینکه در چه جایگاهی قرار دارد 
آیا کم مصرف اســت یا خوش مصرف یا پرمصرف در هر دوره 
همراه با قبض الکترونیک برای مشــترکان، پیامک می شــود.

وی بــا تاکید بر اینکه راهکارهای کاهش مصرف در هر دوره بر 
اساس شرایط فصل، برای مشــترکان تهرانی پیامک می شود، 
تصریح کرد: در اپلیکیشن )برق من(  مشترکان قادرند اطلاعات 
بســیارکاملی در خصوص میزان مصرف برق خود و این که چه 
مقدار کاهش مصرف، منجر به تغییر جایگاه آنان در محاسبات 
بهای برق مصرفی خواهد شــد و همچنین مقایســه با ســایر 
مشترکان به دســت آورند.به گفته مدیر دفتر مدیریت مصرف 
شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ مشترکان پرمصرف در 
صورت کاهش مصرف و قــرار گرفتن در رده خوش مصرف، با 
توجه به نحوه محاسبه پلکانی قبوض برق، کاهش محسوسی را 

در رقم پرداختی، مشاهده خواهند کرد.

رایگان شدن برق پنج میلیون 
مشترک در کشور

در پی اجرای طرح برق امید تعداد مشــترکان پر مصرف کاهش 
یافته و آنطور که معاون هماهنگی توزیع برق شرکت توانیر اعلام 
کرده تاکنون تخفیف 1۰۰ درصدی طرح برق امید در صورتحساب 
پنج میلیون مشترک اعمال شده است.به گزارش ایسنا، طرح برق 
امید که اجرای آن از ابتدای آبان ماه امســال در کشور آغاز شده، 
راهی برای مدیریت انرژی برق و پرداخت تخفیف صددرصدی به 
صورتحساب مشترکانی بوده که سهم غیر متعارفی از مصرف برق را 
مطالبه نمی کنند. بررسی ها نشان می دهد در دو ماه گذشته هفت 
میلیون و ۲۰۰ هزار مشترک کم مصرف برق در کشور شناسایی 
شــده که در واقع مشــترکان پرمصرف ۹ درصد کاهش داشــته 
اســت.آنطور که غلامعلی رخشانی مهر - معاون هماهنگی توزیع 
برق شــرکت توانیر گفته به در همین مدت چهار درصد به تعداد 
مشترکان کم مصرف، ۵.۸ درصد به تعداد مشترکان خوش مصرف 
اضافه شده و ۹.۸ درصد از تعداد مشترکان پر مصرف کاسته شده 
اســت. هم اکنون شرایط اطلاع مشــترکان از وضعیت مصرف و 
نحــوه بهره مندی آنان از تخفیف اعمال شــده در قبوض برق در 
سامانه برق ایران و اپلیکیشن برق من فراهم شده است.وی با بیان 
اینکه مشــترکان برق با مراجعه به درگاه های فوق علاوه بر اطلاع 
از وضعیت خود، به راه های مدیریت مصرف نیز دسترسی خواهند 
داشت، گفت: مدیریت مصرف انرژی مهمترین اقدام مشترکان برق 
در شــرایط کنونی است، صرفه جویی در مصرف گاز و برق شرایط 
تأمین ســوخت کافی برای نیروگاه ها را فراهم کرده و تأمین برق 
مطمئن و پایدار به ویژه برای مشترکان ساکن در مناطق سردسیر 
را به دنبال دارد.معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر ایران با تاکید 
بر اینکه تاکنون در زمینه اطلاع رسانی و آگاه سازی به مشترکان 
برق در کشــور خیلی توســعه یافته عمل نکرده ایم و باید در این 
زمینه تدبیری اندیشیده شود، عنوان کرد: نیروی انسانی بهترین 
سرمایه بوده و باید از این نیرو به خوبی استفاده شود، زیرا نیروی 

انسانی مهمترین امکان برای توسعه است.

موازنه تولید و مصرف گاز راهکار کاهش آلودگی هوا

انرژی

رئیــس تعاونی های پایین دســت پتروشــیمی 
گفت: ساخت و توسعه شــهرک های تخصصی 
پتروشیمی افزون بر اشــتغال و ارزآوری، رشد 
ارزش،  پایین دســتی، تکمیل زنجیــره   صنایع 
زمینه ساز بی نیازی از واردات بعضی از گریدهای 
پلیمری و پتروشــیمیایی خواهد شد.به گزراش 
روایط عمومی وزارت نفت، رضا قاسمی شــهری 
در دیدار با رئیس و اعضای اتحادیه سراســری 
صنایع پایین دســتی پتروشیمی کشور با اشاره 
به نقش و جایگاه محصولات پلی اتیلن ترفتالات 
در تأمین مواد اولیه صنایع پزشــکی، نساجی، 
بســته بندی موادغذایــی و...، خواســتار تأمین 
نیازهای بازار با مشــارکت تشکل های صنفی و 
پتروشیمی ها شد.مدیرعامل شرکت پتروشیمی 
شــهیدتندگویان بــا اعلام اینکــه فعالیت های 
این زنجیــره پلی اتیلن ترفتالات توســعه محور 
و پروژه محــور اســت، تصریح کــرد: ارتباط و 

همکاری با شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها، 
افزایش نســبت تولید به ظرفیت اســمی از ۶۷ 
درصد ســال ۹۷ به ۸۵ درصد در سال »جهش 
تولیــد«، عرضــه گریدهــای جدیــد و متنوع 
 ،LOW MELT ،همچون گرید چادر مشکی
حمایت از ســازندگان و تولیدکنندگان قطعات 
یدکی، ماشین آلات ثابت و دوار با هدف کاهش 
ریســک تولیــد و صرفه جویــی ارزی از جمله 
 مهم ترین برنامه های در حال اجرای پتروشیمی 

شهید تندگویان است.

ضرورت توسعه پارک های پتروشیمی و شیمیایی در مناطق ویژه 

سخنگوی شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
گفت: تمام جایگاه های ســوخت سراسر کشور به 
صورت شبانه روزی فعال هستند.فاطمه کاهی در 
گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه هیچ برنامه خاصی 
بــرای تعطیلی جایگاههای عرضه ســوخت وجود 
نداشته وجایگاهها موظف هســتند به صورت ۲4 
ساعته و شــبانه روزی فعالیت داشته باشند، اظهار 
کــرد: افراد می توانند در صــورت تعطیلی جایگاه 
این مساله را به سامانه پاسخگویی۰۹۶۲۷ گزارش 
دهند و قطعا در سریع ترین زمان ممکن رسیدگی 

خواهدشــد.وی با تاکید بر اینکه هیچ کدام از پمپ 
بنزین های کشــور اجازه تعطیلی بدون هماهنگی 
وبدون دلیل موجه راندارند، گفت: جایگاههای عرضه 
سوخت تنهادرصورت نقص فنی وتعمیرات اضطراری 
باهماهنگی های قبلی درمدت زمان مشخص، تا رفع 
نقص قطعی می توانند غیرفعال باشند.ســخنگوی 
شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی با اشاره به 
لزوم پروتکل های بهداشتی در پمپ بنزین ها نیز، 
اظهار کرد: همچنان مانند گذشته جایگاه ها ملزم 
به رعایت پروتکل های بهداشتی هستند و روی این 
مساله نظارت صورت می گیرد و حتی الامکان بهتر 
است اپراتور جایگاه عملیات سوختگیری خودرو را 
انجام دهد.کاهی افزود: اگر فردی مسوولیت این کار را 
به اپراتور جایگاه ها سپرد و تخلفی مشاهده کرد، می 
تواند این مساله را به همان سامانه پاسخگویی۰۹۶۲۷ 
گزارش دهد، این موضوع قطعا پیگیری خواهد شد و 

جای هیچ گونه نگرانی نیست.

هیچ کدام از جایگاه های سوخت تعطیل نیستند
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اخــبــار  

 بانــک مرکزی اعلام کــرد: آذرماه 1۳۹۹ این بانک اقــدام های خود در را 
به گونه ای ادامه داد تا ضمن مدیریت انتظــارات تورمی و هدایت نرخ تورم 
به سمت تورم هدف )۲۲ درصد(، مسوولیت های خود در زمینه حفظ ارزش 
پول ملی )ثبات قیمت ها( و کمک به رشــد اقتصادی را ایفا کند. به گزارش 
روابط عمومی بانک یاد شده، رشد صفر درصدی پول نسبت به ماه گذشته 
)آبان 1۳۹۹( و همچنین کاهش 1۰.۳ درصدی رشد دوازده ماهه این متغیر 
در آذر ماه امســال )۶۹.۷ درصد( نسبت به رشد دوازده ماهه منتهی به آبان 
ماه ۹۹ )۸۰ درصد( از کاهش سیالیت سپرده ها و ماندگار شدن بیشتر آنها 
حکایت دارد و از علائم کاهش انتظارات تورمی است.بنابراین گزارش با کاهش 
التهاب ها در بازار ارز و تعدیل انتظارات تورمی و نمایان شدن آثار کلی آن بر 
نرخ تورم اقلام کالایی و همچنین تحولات کاهشــی قیمت برخی از اقلام 
عمــده دارایی ها نظیر قیمت خودرو و مســکن، در آذرماه نرخ تورم ماهانه 
نسبت به دو ماه گذشته کاهش قابل ملاحظه ای را تجربه کرد، انتظار می رود 
درماه های پیش رو، حرکت به سمت تورم هدف )۲۲ درصدی( تقویت شود.

بانک مرکزی آورده است، بر اساس اطلاعات اولیه از حساب های ملی، تولید 

ناخالص داخلی کشور در نیمه نخست ۹۹ نسبت به رقم مشابه سال قبل به 
میــزان 1.۳ درصد افزایش یافت. ضمن اینکه تولید ناخالص داخلی در بهار 
امسال ۲.۹ درصد کاهش داشت، اما این رقم در تابستان به ۵.1 درصد افزایش 
یافت.بنابراین گزارش، رشد تولید ناخالص داخلی بدون نفت نیز که در بهار 
۹۹ کاهش ۰.۶ درصدی داشت، فصل تابستان به رشد۳.۲ درصد رسید و بر 
این اساس، رشد اقتصادی بدون نفت کشور در نیمه نخست امسال به حدود 
1.4 درصد رســید.برپایه این گزارش، رشد چشمگیر گروه نفت )از کاهش 
1۶.۸ درصدی در سه ماهه نخست، در سه ماهه دوم با افزایش ۲۲.۲ درصدی 
روبرو شد( و رشد قابل توجه گروه صنایع و معادن )از ۲.۵ درصد در سه ماهه 
نخســت به ۷.۹ درصد در سه ماهه دوم بالغ شد( در کنار بهبود رشد گروه 
خدمات )از کاهش 1.۸ درصدی در ســه ماهه نخست به 1.4 درصد در سه 
ماهه دوم افزایش یافت( از مهمترین عوامل بهبود رشد اقتصادی در تابستان 
امسال محسوب می شود. بانک مرکزی در ارتباط با مدیریت نقدینگی در بازار 
بین بانکی هم آورده است، به وسیله عملیات بازار باز )در قالب توافق بازخرید 
و خرید قطعی اوراق( و همچنین استفاده بانک ها از اعتبارگیری قاعده مند 

باعث بازگشت نرخ سود به دالان سیاستی شد.علاوه براین روند نزولی نرخ 
که از اوایل آبان ماه شــروع شده بود، در ابتدای آذر ماه نیز ادامه داشت و در 
روزهای پایانی این ماه نرخ بازار در محدود ۲۰ درصد تثبیت شد.بانک مزبور 
ابراز امیدواری کرد که با افزایش سهم اوراق بدهی دولتی در ترازنامه بانک های 
دارای کمبود نقدینگی و گسترش استفاده از ابزارهای عملیات بازار باز، انضباط 
بیشتری در رابطه شبکه بانکی با بانک مرکزی حاکم شود. همچنین نرخ بازده 
اسناد خزانه اسلامی با سررسیدهای یک و دو ساله در آذر ماه نسبت به ماه 
قبل کاهشی بود و به ترتیب از 1۸.۹۵ و ۲۰.۸۳ درصد در آبان ماه به 1۸.۶۷ 
و ۲۰.۳۶ درصد در آذرماه کاهش یافت. بنابراین به دنبال تثبیت نرخ ســود 
بازار بین بانکی، نرخ بازدهی اســناد خزانه نیز در آذر ماه نوسان کمتری را 
تجربه کرد که حاکی از تعدیل انتظارات تورمی است.بانک مرکزی در گزارش 
خود می افزاید: رشــد نقدینگی و پایه پولی در پایان آذر 1۳۹۹ نســبت به 
پایان ســال قبل، به ترتیب به ۲۶.۶ و 1۵.۵ درصد رسید که نسبت به رشد 
این دو متغیر در دوره مشابه سال قبل )۲۰.۲ و 1۸.۳ درصد( به ترتیب ۶.4 
درصد افزایش و ۲.۸ درصد کاهش نشان می دهد. همچنین رشد دوازده ماهه 
نقدینگی، حجم پول و پایه پولی در پایان آذر به ترتیب معادل ۳۸.۳، ۶۹.۷ و 
۲۹.۷ درصد بود.بنابراین گزارش، تلاش های انجام شده برای کنترل پایه پولی 
موثر واقع شــده که رشد 1۵.۵ درصدی این متغیر در ۹ ماهه امسال تحقق 
یافت، ضمن اینکه برای کنترل  رشد نقدینگی، کنترل پایه پولی به مورد اجرا 
درآمد، تداوم رشد بالای نقدینگی سبب در پیش گرفتن سیاست احتیاطی 
اعمال محدودیت بر رشد ترازنامه بانک ها و موسسات اعتباری شد.همچنین 
در آذر ماه ۹۹ به منظور تنظیم  غیر دستوری نرخ سود بازار بین بانکی، بانک 
مرکزی در تعامل با بانک ها اقدام  انجام عملیات بازار باز به ارزش 1۶۲.۸ هزار 
میلیارد ریال در قالب توافق بازخرید با سررسید 14 روزه و  عرضه وجوه در 
قالب اعتباردهی قاعده مند به بانک ها برای رفع کمبود نقدینگی اضطراری در 
سه نوبت در مجموع به ارزش 1۳.۸ هزار میلیارد ریال در قالب توافق بازخرید 
را در دســتور کار قرار داد. بانک مرکزی در این گزارش آورده اســت، تامین 
۲۵.1 میلیارد دلار ارز واردات مورد نیاز اقتصاد کشور در ۹  ماهه امسال که از 
این میزان ۷.4 میلیارد دلار آن مربوط به کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات 
پزشکی بوده و تامین مالی مخارج دولتی در قالب فروش اوراق دولتی بوسیله 
کارگزاری بانک مرکزی به میــزان 1۲4.1 هزار میلیارد ریال در آذر ماه ۹۹ 
در دستور کار قرار گرفت.بر این اساس، مجموع اوراق دولتی فروش رفته در 
۲۹ حراج برگزار شــده تا پایان آذر امسال معادل ۸۸1.۵ هزار میلیارد ریال 
بود.همچنین این بانک نســبت به ابلاغ سیاست های تعیین شده در زمینه 
کنترل مقداری ترازنامه بانک ها و مؤسسات اعتباری با هدف مهار رشد بی 
رویه نقدینگی در شبکه بانکی کشور، بر اساس مقررات مربوطه اقدام کرده و 
رشد ماهانه اقلام بالای خط ترازنامه بانک ها به استثنای وجوه نقد سپرده ها 
نزد بانک مرکزی و اوراق بدهی منتشره خزانه داری کل کشور برای بانک های 
تجاری و تخصصی به ترتیب معادل دو  و نیز ۲.۵ درصد تعیین شــده که 
هدف اصلی از اتخاذ این سیاست مبتنی بر کنترل مقداری ترازنامه، اعمال 
 اقدام های احتیاطی برای جلوگیری از انباشت ریسک در ترازنامه بانک ها و 

محدود سازی رشد نقدینگی است.

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: بررســی های 
تاریخی، نشان دهنده شکست قیمت گذاری دستوری 
اســت که در نهایــت باعث توزیع رانت در کشــور 
می شــود و به طــور حتم اثر منفی خــود را بر بازار 
سرمایه خواهد گذاشــت.به گزارش روز شنبه ایرنا، 
روند معاملات بورس از چندی پیش،  وارد مدار نزولی 
و روند اصلاحی شــد، کارشناسان علت وجود چنین 
 ،FATF روندی در بازار را نامشخص بودن وضعیت
ثبــات قیمت دلار در کانال ۲۵ هزار تومان و شــک 
و تردید ســهامداران از سیاســت های به کار گرفته 
شــده آمریکا  با روی کارآمــدن بایدن اعلام کردند.

در نهایت در کنار چنین مســایلی، روز پنجشــنبه 
بود که کنگره آمریکا به طور رســمی جو بایدن را به 
عنوان رئیس جمهوری این کشور تایید کرد و نتیجه 
انتخابات آمریــکا از حالت بلاتکلیفی در آمد که این 
موضوع توانست تا حدودی، روند خوش بینی  در بازار 
را تقویت کند.پیش از این کارشناســان اعلام کرده 
بودند که با قطعی شــدن نتیجــه انتخابات آمریکا و 
روی کار آمدن جو بایدن و با توجه به احتمال کاهش 
تحریم ها و در نتیجه کاهش ریســک های سیاسی،  
می توان نسبت به بازگشت روند صعودی به معاملات 
بورس، افزایــش اعتماد دوباره به ســرمایه گذاری 
در بــورس و آینده این بازار امیــدوار بود.»امیرعلی 
امیرباقری« دیروز )شــنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار داشــت: در روند معاملات بورس در هفته 
گذشته همچنان شــاهد تداوم فشار فروش در بازار 
بودیم و حمایت حقوقی ها و سطوح حمایتی شاخص 
بورس نتوانســت مانــع از روند اصلاحی شــاخص 

بورس شــود.وی افزود: در این میان باید چند نکته 
را مدنظر قرار داد، حمایــت از بازار به معنای خرید 
ســهم و تزریق نقدینگی به بدنه بازار نیســت بلکه 
حمایت از بازار به معنای حمایت از شــرکت ها است.

امیرباقری خاطرنشــان کرد: زمانی که سود، عملکرد 
و فروش شــرکت ها با قوانیــن و قیمت های اعمال 
شــده به بهانه حمایت از مصرف کننده مورد تهدید 
قرار بگیرد، به طور حتم بر قیمت ســهام تاثیرگذار 
خواهد بود و همین امر زمینه اصلاح قیمت ســهام 
را فراهم می کند. این کارشــناس بازار سرمایه افزود: 
هر چقدر نقدینگی از طرف حقیقی ها و حقوقی ها به 
بازار تزریق شود به دلیل متحول شدن سودسازی و 
عملکرد شــرکت ها نمی توان شاهد تاثیر چندانی بر 
معاملات بازار باشــیم و ممکن اســت روند اصلاحی 
بازار ســرمایه ادامه دار شود. وی با بیان اینکه اصلاح 
بازار ســرمایه و روندها ناشــی از اتفاقات درون بازار 
نیســت، گفت: تحولات فضای اقتصادی، طرح های 
دســتگاه قانون گذاری و عملکرد نهادهای درگیر در 
بحث تولید تــا فروش باعث از بیــن رفتن حمایت 
همه جانبه از بازار شــده است.امیرباقری خاطرنشان 
کرد: یکی از مباحث مطرح شــده در چند روز اخیر 
موضوع قیمت گذاری فولاد اســت که وزارت صنعت 
حمایت همه جانبه ای را از این موضوع داشته است، 
این در حالیســت که این اقــدام می تواند در تضاد 
با روح بازار ســرمایه و فلســفه بازار آزاد باشد.  این 
کارشناس بازار ســرمایه افزود: بررسی های تاریخی 
نشان دهنده شکست قیمت گذاری دستوری است که 
در نهایت باعث توزیع رانت در کشــور می شود و به 

طور حتم اثر منفی خود را بر بازار ســرمایه خواهد 
گذاشت.وی موضوع امنیت سرمایه گذاری را از دیگر 
مســایل مهم در بازار ســرمایه دانست و گفت: یکی 
از مهمترین مســایل و مقوله هایی که اقتصاد کشور 
به آن نیاز دارد پشــتوانه قانونی برای امنیت سرمایه 
گذاری اســت که در طول این سال ها نه تنها ثباتی 

در این زمینه نداشته اســت بلکه شاهد بی ثباتی و 
تزلــزل در ارائــه قوانین بوده ایم.وی اظهار داشــت: 
مشمولان سهام عدالت جزو سهامداران فولاد هستند 
که صحبت از قیمت گذاری دستوری آن شده است، 
این بخشنامه  می تواند تا حدودی امنیت سرمایه این 

افراد را به خطر بیندازد.

رشد صفر درصدی حجم پول در آذر ماه

قیمتگذاریهایدستوریکالاهاتاثیرمنفیبرمعاملاتبورسدارد

شاخص بورس منفی ماند
شاخص کل در بازار بورس دیروز )شنبه( ۲4 هزار و ۸۰۷ واحد 
افت داشــت که در نهایت این شــاخص به عدد یک میلیون و 
۲۸۵ هزار واحد رســید. به گزارش روز شنبه ایرنا، در معاملات 
دیــروز بیش از 11 میلیارد و 1۲4 میلیون ســهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش 1۰۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال داد و ستد 
شد.همچنین شــاخص کل )هم وزن( با ۷۶۵ واحد کاهش به 
4۵۹ هزار و ۸۰۵ واحد و شــاخص قیمــت )هم وزن( با ۵۰۰ 
واحد افت بــه ۳۰۰ هزار و ۹۷۸ واحد رسیدند.شــاخص بازار 
اول ۲1 هــزار و ۹۶۷ واحد و شــاخص بــازار دوم ۳۶ هزار و 
۶۹۸ واحد کاهش داشــتند.علاوه بر این در بین تمامی نمادها، 
نماد گروه بهمن )خبهمن( با ۳4۰ واحد، تولیدی فولاد ســپید 
فراب کویر )کویر( با ۳1۸ واحد، پتروشیمی پردیس )شپدیس( 
با ۲۵۷ واحد، ســایر اشــخاص بورس انرژی )انرژی ۳( با ۲44 
واحد، پتروشــیمی پارس )پارس( بــا ۲۲۵ واحد، بورس اوراق 
بهادار تهــران ) بورس( با ۲۲۳ واحد و کشــتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران )حکشــتی( با ۲1۷ واحد بیشترین تاثیر مثبت 
را بر شــاخص کل داشتند.برپایه این گزارش دیروز نماد صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( با ســه هــزار و ۵4۵ واحد، 
ملــی صنایع مس ایران )فملی( با ســه هزار و ۷۶ واحد، فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با دو هزار و ۷4۰ واحد، شرکت سرمایه 
گــذاری تامین اجتماعی )شســتا( با یک هــزار و ۵1۲ واحد، 
معدنــی و صنعتی گل گهر )کگل( با یــک هزار و 144 واحد، 
معدنــی و صنعتی چادرملو )کچاد( با یــک هزار و ۳۵ واحد و 
بانک ملت )وبملــت( با ۹۳۹ واحد با تاثیر منفی بر شــاخص 
همراه بودند.شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، 
ایران خودرو )خودرو(، ســایپا )خســاپا(، پالایش نفت اصفهان 
)شــپنا(، پالایش نفت تهران )شتران(، بانک تجارت )وتجارت( 
و توسعه و عمران امید )ثامید( درگروه نمادهای پربیننده قرار 
داشــتند.گروه خودرو هم در معاملات دیروز صدرنشین برترین 
گروه های صنعت شــد و در این گروه ســه میلیارد و ۶۶۶ هزار 
برگه ســهم به ارزش 1۸ هزار و ۲۵1 میلیارد ریال داد و ستد 
شد.شــاخص فرابورس نیز حدود ۲۲۵ واحد کاهش داشــت و 
بــر روی کانال 1۸ هزار و ۸4۷ واحد ثابــت ماند.همچنین در 
این بازار دو میلیارد و ۲1۰ هزار برگه ســهم به ارزش 41 هزار 
و ۸۵۵ میلیارد ریال داد و ســتد شــد.دیروز نمادهای صنعتی 
مینــو )غصینو(، تولیدی نیروی برق دماوند )دماوند(، فرابورس 
ایران )فرابورس(، پالایش نفت شیراز )شراز(، پالایش نفت لاوان 
)شــاوان(، اعتباری ملل )وملل(، توکاریل )توریل(، پتروشیمی 
تندگویان )شــگویا(، توسعه و عمران اســتان کرمان )کرمان(، 
تولید برق عســلویه مپنا )بمپنا( و گروه سرمایه گذاری میراث 
فرهنگی )سمگا( با تاثیر مثبت بر شاخص این بازار همراه بودند.

دیروز نمادهای ســنگ آهن گهرزمین )کگهر(، بیمه پاسارگاد 
)بپاس(، هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو(، ســهامی 
ذوب آهن اصفهــان )ذوب(، فولاد هرمــزگان جنوب )هرمز(، 
پتروشــیمی زاگرس )زاگرس(، بانک دی )دی(، شــرکت آهن 
و فولاد ارفع )ارفع( و بیمه کوثر )کوثر( تاثیر منفی بر شــاخص 

این بازار را داشتند.

 چک های جدید 
فعا به بازار نمی آیند

پیش از این طبق اطلاعیه های بانــک مرکزی در رابطه با قانون 
جدید چک و گفته معاون اداره نظام پرداخت این بانک، چک های 
جدید باید از امروز توزیع می شــدند اما بــا توجه به اینکه ثبت 
چک در سامانه صیاد به دلیل آماده نبودن و عدم فرهنگ سازی 
از امروز اختیاری شــده اســت، چک های جدید با اجباری شدن 
ثبت در ســامانه صیاد، توزیع می شوند. به گزارش ایسنا، با فراهم 
شــدن مقدمات قانون جدید چک و اجرای تدریجی آن، گام های 
جدی در این زمینه برداشــته شده اســت و در حالی که پیش 
از این بانــک مرکزی اعلام کرده بود، چک هــای جدید از امروز 
وارد بازار می شــوند، با توجه به آماده نبودن سامانه صیاد و ثبت 
اختیاری چک در این سامانه، فعلا چک ها تا زمان اجباری شدن 
ثبت در سامانه صیاد توزیع نمی شوند. همچنین، این بانک اطلاع 
داده اســت که زمان عرضه چک های با ظاهر و مندرجات جدید 
را در آینده اعلام خواهد کرد. در این راســتا لازم است تا نگاهی 
به ویژگی های چک های جدید بیاندازیم که براســاس ضوابط آن 
صــدور برگه چک های جدید در وجــه حامل ممنوع بوده و لازم 
است تمام صادرکنندگان چک، چک های جدید را صرفاً در وجه 
گیرنده مشخص )شخص حقیقی/حقوقی(  صادر کنند و گیرندگان 
چــک نیز از پذیرش چک های مذکــور در وجه حامل خودداری 
کنند.  همچنین، صادرکننده چک مجاز به صدور چک به تاریخ 
بعد از تاریخ اعتبار چک )تاریخ قید شده در عبارت موصوف( نبوده 
و گیرندگان آن نیز ملزم به کنترل تاریخ های یادشــده خواهند 
بود. علاوه براین، چک های جدید قابلیت ثبت در سامانه صیاد را 
خواهند داشت و صادرکنندگان چک می توانند از طریق درگاه های 
بانکی و یــا برنامه های موبایلی فعال در حوزه پرداخت کشــور، 
اطلاعات ذی نفع به اضافه مبلغ و تاریخ چک را در ســامانه صیاد 
ثبت کنند. همچنین گیرندگان چک های جدید نیز می توانند به 
طرق ذکر شــده با استعلام وضعیت چک ثبت شده برای ایشان، 
مراتب تایید دریافت چک را به سامانه صیاد اعلام کنند. در قانون 
جدید، انتقال چک های جدید نیز در ســامانه صیاد میسر شده، 
چنانچه گیرنده چک پس از تائید اطلاعات آن متمایل به انتقال 
چک به شخص دیگری )شخص ثالث( باشد، این امکان در سامانه 
یاد شده با ثبت مشــخصات ذینفع جدید )ثبت شناسه /کدملی 
وی(  برای وی فراهم اســت. از جمله محدودیت هایی که در این 
قانون صورت گرفته اســت مربوط به چک های برگشتی است و 
در این راستا، ابتدا تمام حساب ها و کارت های بانکی صاحب چک 
برگشتی مســدود می شود و از آنجا که چک ها طبق حساب های 
جاری صادر می شــود در صورت خالی بودن این حســاب، مبلغ 
چک از سایر حساب های فرد برداشته می شود. لازم به ذکر است 
که طبق اعلام مسئولان بانک مرکزی، این محدودیت ها در دو فاز 
عملیاتی خواهد شد. مشتریان باید به این نکته توجه داشته باشند 
که ثبت در سامانه صیاد پشت نویسی چک را بی نیاز می کند. در 
پشت نویسی چک حتما باید شماره ملی و نام و نام خانوادگی ثبت 
شود اما در سامانه صیاد نیاز به چنین کاری نیست. از سوی دیگر، 
دســته چک های جدید با مدت اعتبار حداکثر سه  سال از زمان 
دریافت چک و با درج شناســه یکتا و با قابلیت ثبت در ســامانه 
صیاد منتشــر می شوند و دسته چک های فعلی در دست مردم به 
روال سابق کارسازی شده و نیازمند ثبت در سامانه صیاد نیست.

همچنین، از دیگر ویژگی های چک های جدید را می توان تسهیل 
پیگیــری قضایی صدور چک و رفع محرومیــت برای بنگاه های 

اقتصادی تا یکسال را نام برد. 

بانک، بیمه، بورس

مدیرعامل صنــدوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتاییان و عشایر کشــور گفت: هم اکنون از 
جمعیت ۲۰ میلیون نفری روستاییان کشور، یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار نفر زیر پوشش خدمات بیمه 
روســتایی، کشاورزی و عشــایری قرار دارند.علی 
شیرکانی عصر شــنبه در آیین امضای تفاهمنامه 
بیمه روستاییان قشم بین صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشــایر کشور و سازمان 
منطقه آزاد قشــم افزود: کشــاورزان، روستاییان، 
عشایر و ساکنان شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت 
هدف این صندوق هستند.وی ادامه داد: بازه سنی 
بیمه شــدگان 1۸ تا ۵۰ ســال است و افراد بالاتر 
از این ســن به دلیل بسته شــدن پنجره حماتی 
نمی تواننــد از خدمات بیمه ای بهره مند شــوند.

مدیرعامل صنــدوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتاییان و عشایر کشور دولت را کارفرمای این 
صندوق دانســت و تصریح کرد: دو سوم حق بیمه 

را دولت بر عهده دارد و طبق محاسبات انجام شده 
متوســط دریافتی اعضای این صنــدوق 1۸ برابر 
متوسط میزان پرداختی آن هاست.وی افزود: دولت 
یارانه پنهانی به مبلغ یک  میلیون و 4۰۰ هزار ریال 
به هر فرد بیمه شده پرداخت می کند و سه خدمت 
اصلی بیمه ای شامل مستمری بازنشستگی، از کار 
افتادگی و فوت را در اختیــار مردم قرار می دهد.

شیرکانی تصریح کرد: امسال دولت همسان سازی 
میزان دریافتی مستمری را اجرا کرد و بر این اساس 

مستمری بگیران مبلغ یکسانی دریافت می کنند.

1.3 میلیون نفر در کشور زیر پوشش بیمه روستایی

رییس کل بانک  مرکزی گفت: توقف رشد»پول« 
و کاهش رشــد دوازده ماهه آن در آذرماه نسبت 
به آبان، علامت مهمی از کاهش انتظارات تورمی 
اســت. »عبدالناصر همتی« دیروز )شــنبه( در 
یادداشــت اینستاگرامی به چند نکته درخصوص 
متغیرهای پولی اشاره کرد و افزود: امروز، گزارش 
تحلیلی آذر ماه بانک مرکزی منتشــر شد که دو 
واقعیــت آماری در این گــزارش مورد توجه قرار 
گرفته اســت. وی اظهار داشت: نخستین موضوع 
در این گزارش رشــد 1۵.۵درصدی پایه پولی در 

۹ماهه ســال جاری و موضوع دیگر توقف رشــد 
»پول« در آذرماه و کاهش 1۰.۳ درصدی رشــد 
دوازده ماهه این متغیر در آذر نسبت به آبان ماه 
بوده اســت. همتی به چند نکته کلیدی در مورد 
این آمار اشــاره کرد و گفت: توقف رشد»پول« و 
کاهش  رشــد دوازده ماهه آن در آذر ماه نسبت 
به آبان، علامت مهمی از کاهش انتظارات تورمی 
اســت.رییس کل بانــک مرکزی اظهار داشــت: 
کنترل رشد پایه پولی با وجود  شرایط بی سابقه 
اقتصادی و انتقال بیشــتر فشارهای آن به بانک 
مرکزی، اگرچه مطلوب بانک مرکزی نیســت اما 
در ابتدا رشد پایه پولی و نقدینگی باید بر اساس 
شــرایط مورد توجه قرار گیرد و همچنین بانک 
مرکزی برای بهبودکنترل رشد متغیرهای پولی، 
محدودیت بر رشــد ترازنامه بانک ها را از دی ماه 
جاری ابلاغ کرده اســت تا آنچه که مقدور است 

جهت کنترل تورم بکار گیرد.

کاهش انتظارات تورمی کشور با توقف رشد پول در آذر ماه
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اگرچه دولت تصمیم به پرداخت خســارت 1۵۰ هزار 
دلاری به بازماندگان جان باختگان ســانحه ســقوط 
هواپیمای اوکراینی گرفت، اما درخواست هایی از ایران 
مطرح شــده که خلاف رویه ها و موازین بین المللی 
است. به گزارش خبرنگار مهر، اگرچه دولت تصمیم به 
پرداخت خسارت 1۵۰ هزار دلاری به بازماندگان جان 
باختگان سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی گرفت، اما 
درخواست هایی از ایران مطرح شده که خلاف رویه ها 
و موازین بین المللی است.یک مقام مسئول در گفتگو 
با خبرنگار مهر گفت که اوکراین، انگلیس، ســوئد و 
کانادا یک تیم مشــترک شده اند و در قالب یک تیم 
مشترک با هم اتاق فکر تشکیل داده اند؛ اصرار آنها این 
است که این اتفاق، یک سانحه غیر عمد نبوده است. 
در مصاحبه های دادستان کل اوکراین و وزیر خارجه 
این کشــور به تبعیت از کانادا هم می بینیم که مرتباً 
به دنبال اطلاعات نظامی-امنیتی ما هستند.وی تاکید 
کرد: اوکراینی ها به دنبال کشف جزئیات خیلی جدی 
از موضوع هستند که به مسائل امنیتی و نظامی کشور 
ارتباط دارد و امکان تشریح این جزئیات وجود ندارد. 
این درخواســت ها خلاف رویه های بین المللی است 
چرا که بر اســاس انکس 1۳ پیمان شــیکاگو، کشور 
محل وقوع ســانحه می تواند با استناد به حفظ اسرار 
نظامی، از ارائه آنها به سایر کشورهای ذی مدخل در 
سوانح خودداری کند. به گزارش خبرنگار مهر، دی ماه 

یادآور سانحه غم انگیز سقوط هواپیمای ۷۳۷ شرکت 
هواپیمایی دولتی اوکراین )پــرواز ۷۵۲( در نزدیکی 
فرودگاه امام خمینی )ره( و اندکی پس از برخاســتن 
این هواپیما به مقصد کی یف و سپس تورنتو در دی 
۹۸ اســت.بر اثر این ســانحه 1۷۶ سرنشین هواپیما 
شــامل 1۶۷ مســافر و ۹ خدمه پرواز، جان باختند.

پس از آن، دو نشســت حضوری در کی یف و تهران 
با حضور نمایندگان کشورهای درگیر در این سانحه 
بــه ترتیب در روزهای ۹ و 1۰ مــرداد و ۲۸ مهر ماه 
و یک نشســت ویدئو کنفرانسی در ۳ دی ماه برگزار 
شد.دوم شهریورماه امســال نیز تورج دهقانی زنگنه 
معاون وزیر راه و رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
ایــران جزئیــات کامل بازخوانی هر دو جعبه ســیاه 
هواپیمای سانحه دیده اوکراینی را که از ۲۷ تیر امسال 
تا ۳ مرداد ماه در آزمایشــگاه دفتر تحقیقات و ایمنی 
هواپیمایی کشوری فرانسه انجام شده بود تشریح کرد.

هیئت دولت در جلسه چهارشنبه 1۰ دی ماه، میزان 
و نحوه پرداخت خسارت به بازماندگان قربانیان سقوط 
هواپیمــای اوکراینی را تصویب کرد. بر اســاس این 
مصوبه و همچنین اطلاعیه معاونت حقوقی ریاســت 
جمهوری، رقم غرامت که شــامل همه جان باختگان 
ســانحه اعم از ایرانی و غیر ایرانی می شــود، وزارت 
خانه راه و شهرســازی موظف شده است با همکاری 
دســتگاه های ذی ربط ترتیب پرداخت مبلغ یکصد 

و پنجاه هزار )1۵۰ هــزار( دلار یا معادل یورویی آن 
به خانواده و بازماندگان هریک از قربانیان را در اسرع 
وقت فراهم و مبالغ را بر اساس مستندات به ذی نفعان 
پرداخت کند. محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی در 
حاشیه نشســت هیئت دولت در چهارشنبه ۳ دی و 
پس از تصویب پرداخــت غرامت به بازماندگان جان 
باختگان این ســانحه در پاسخ به سؤالی در خصوص 
آخرین وضعیت پیگیری پرونده هواپیمای اوکراینی، 
گفت: رسیدگی به ســانحه هواپیما به دور از هرگونه 
حاشیه و رفتار غیر حرفه ای انجام شده است.وی افزود: 
شرکت بهره بردار یعنی اوکراین و شرکت سازنده یعنی 
بوئینگ در فرآیند بررسی سانحه نقش داشتند.وزیر راه 
تأکید کرد: جمع بندی سانحه انجام و گزارش نهایی 
پرینت شده و در اختیار تمام ذیربطان قرار گرفته است 
و به زودی در سامانه اطلاع رسانی سازمان هواپیمایی 
کشوری برای همه قابل مطالعه خواهد بود.یک مقام 
مســئول صنعت هوانوردی در گفتگو با خبرنگار مهر 
دربــاره مصوبه هیئت دولت اظهار داشــت: رقم این 
غرامت را ایران تعیین کرده اســت؛ اما علت اعتراض 
اوکراینی هــا به مصوبه هیئت دولت ایران، درباره رقم 
خسارت این حادثه نیست. وی که خواست نامش در 
گزارش ذکر نشود، با بیان اینکه رقم تعیین شده برای 
خسارت، از نرُم بین المللی هم بالاتر است، درباره علت 
اعتراض اوکراینی ها به این مصوبه، افزود: اوکراینی ها 

می گویند ابتدا باید درباره اتفاقی که رخ داده اینکه آیا 
عدالت محقق شده، بحث کنیم و سپس درباره غرامت 
مذاکره کنیم. وی افزود: اوکراینی ها به دنبال کشــف 
جزئیات خیلی جدی از موضوع هستند که به مسائل 
امنیتی و نظامی کشــور ارتباط دارد و امکان تشریح 
این جزئیات وجود ندارد.به گفته این مقام مســئول، 
اوکراین، انگلیس، ســوئد و کانادا یک تیم مشــترک 
شــده اند و در قالب یک تیم مشترک با هم اتاق فکر 
تشکیل داده اند؛ اصرار آنها این است که این اتفاق، یک 
سانحه غیر عمد نبوده است. در مصاحبه های دادستان 
کل اوکرایــن و وزیــر خارجه این کشــور به تبعیت 
 از کانــادا هم می بینیم که مرتباً بــه دنبال اطلاعات 

نظامی-امنیتی ما هستند.

اخــبــار

یک مقام مســئول با تأکید بــر اهمیت نظارت بر کیفیــت و عملکرد 
»دستگاه های ایکس ری کامیونی« گفت: میزان پرتوها به صورت مستمر 

بررسی شده و به هیچ وجه برای رانندگان مضر نخواهد بود.
به گزارش خبرنگار مهر، دستگاه های بازرسی کانتینر و کامیون ایکس ری 
با اســتفاده از سیستم تصویربرداری پرســرعت و به صورت آنی، ناوگان 
ســنگین حمل ونقل را تحت بازرسی خود قرار می دهد. با استفاده از این 
سامانه  های هوشمند در جاده ها و مبادی ورودی کشور، می توان کالاهای 
موجــود در کانتینرها را بدون توقف هــای طولانی و در کوتاه ترین زمان 

ممکن بررسی کرده و مورد رصد قرار داد.
سردار قاســم تقی زاده جانشین وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، 
از ایران به عنوان ششــمین کشور سازنده این دستگاه نام برده است؛ به 
گفته وی با بومی سازی دستگاه ایکس ری شاهد کاهش هزینه های ارزی 
کشور خواهیم بود؛ بر این اساس سامانه ایکس ری قابلیت تشخیص کالای 
قاچاق، مواد مخدر، مواد منفجره و قاچاق انسان داشته و سرعت بازرسی 

کامیون ها را به صورت چشمگیری افزایش خواهد داد.
البته چندی قبل، برخی از رانندگان ناوگان سنگین نسبت به استقرار و 
استفاده از دستگاه های ایکس ری جاده ای ابراز نارضایتی کردند؛ نگرانی 
آن ها به شــایعاتی برمی گردد که این روزها در فضای مجازی دســت به 
دست می شود. ادعاهایی از جمله اینکه ممکن است استفاده از این سامانه 
و تردد رانندگان از بین اشــعه های ایکس ری، سلامتی آن ها را به خطر 
انداخته و در طولانی مدت باعث بروز بیماری های گوناگون مانند سرطان 
  شــود. پیش از این حامد گودرزی، رئیس دفتر نظــارت بر فرآیندهای 
گمرکی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص اهمیت ســلامت 
رانندگان ناوگان سنگین گفته بود که تمامی دستگاه های تولید شده در 
حین به کارگیری مورد نظارت و بازرسی قرار گرفته و هیچکدام از آن ها 
نمی توانند خارج از استانداردهای جهانی اشعه مورد استفاده قرار گیرند.

در همین زمینه، محمدامین پاکشــیر، مسئول حفاظت پرتویی سامانه 
ایکس ری کشــور در گفتگو با خبرنگار مهر با تأکید بر ضرورت هوشمند 
شدن فرآیند نظارت بر ناوگان باری کشور گفت: متأسفانه کشور ما گرفتار 
قاچاق کالا و ترانزیت مواد مخدر بوده و بازرسی های فیزیکی نمی توانند به 

صورت هوشمند و کارآمد تخلفات را کشف کنند.
وی با بیان اینکه اســتفاده از ســامانه های ایکس ری، هزینه های مالی و 
زمانــی رانندگان ناوگان باری را کاهش داده اســت، افزود: در گذشــته 
بســیاری از گلوگاه  های مهم قاچاق کالا تحت پوشش نهادهای نظارتی 
قرار نمی گرفت و در مسیرهای تحت بازرسی فیزیکی نیز رانندگان مجبور 

بودند در صف های طولانی قرار بگیرند.
پاکشیر ادامه داد: در بازرســی های غیر سیستمی متأسفانه هزینه های 
بســیاری به نهادهای مربوطه مانند نیروی انتظامی تحمیل می شــد؛ از 
طرف دیگر، گاهی اوقات بازرســی ها بر اســاس ســلایق شخصی انجام 
می پذیرفت و به طور کلی بازرســی های غیر هوشمند ناعادلانه صورت 
می گرفت.وی با اشاره به اینکه بکارگیری دستگاه  های ایکس ری کامیونی 
از دهه گذشته آغاز شده است، گفت: در آن زمان اسکنرها از شرکت های 
چینی خریداری می شد که متأســفانه علی رغم هزینه های زیاد کارایی 

مناســبی برای کشور نداشت و عملًا دســتگاه ها از پشتیبانی فنی لازم 
برخوردار نبودند.مسئول حفاظت پرتویی سامانه ایکس ری کشور افزود: 
دســتگاه های چینی نه تنها کیفیت مناسبی نداشــتند بلکه ارز بسیار 
زیادی نیز برای خرید آن ها از کشــور خارج می شد. البته از سال 1۳۹۵ 
دســتگاه های اسکنر توسط شرکت های بومی ساخته شدند و تاکنون 4 

دستگاه تحویل نهادهای نظارتی شده است.
پاکشــیر با اشاره به اینکه دســتگاه های ایکس ری بومی، روند مبارزه با 
قاچاق کالا و مواد مخدر را تســریع کرده اســت، گفت: استفاده از این 
ســامانه بومی، توان بازدارندگی قاچاق را افزایش داده و بر همین اساس 
دستگاه های بیشتری در حال ساخت و تحویل به نهادهای نظارتی است؛ 
همچنین در حال حاضر می توانیم این دســتگاه ها را به خارج از کشــور 
صادر کنیم.وی اظهار داشت: دیروزه شرکت های دانش بنیان داخلی نیز 
امکان رقابت با بازار جهانی و صادرات به خارج از کشــور را دارند، ضمن 
آنکه سرریز دانش کسب شــده در این حوزه تخصصی پرتویی در سایر 
زمینه ها به مانند پرتودرمانی و تصویربرداری پزشکی در حال بهره گیری 
است.این مقام مسئول افزود: با استقرار اسکنرهای ایکس ری فرآیند انجام 
بازرسی برای هر خودرو ناوگان سنگین ۲۰ تا ۳۰ ثانیه است و هزینه های 
زمانی بسیار کاهش می یابد؛ همچنین باید به این موضوع اشاره کرد که 
در حال حاضر خســارت های وارد شده به بار و محموله ها در طی انجام 
بازرسی فیزیکی کاهش یافته است چرا که تنها موارد مشکوک به حمل 
کالای های قاچاق بازرســی می شوند.پرتوهای سامانه »ایکس ری« برای 
رانندگان خطری ندارد.پاکشــیر با تأکید بر اینکه دستگاه های ایکس ری 

مورد استفاده در زمینه حفاظت اشــعه از استانداردهای لازم برخوردار 
هستند، گفت: مطابق قانون حفاظت در برابر اشعه مصوب مجلس شورای 
اسلامی، انجام هر گونه فعالیت در ارتباط با منابع مولد پرتو شامل تولید، 
ساخت، تملک و بکارگیری آن ها مســتلزم اخذ مجوز از سازمان انرژی 
اتمی بوده و دفتر حفاظت در برابر اشعه این سازمان پس از آزمایش ها و 
ارزیابی های مختلف پرتویی و فنی بر مبنای استانداردهای جهانی نسبت 

به ارائه مجوزهای لازم جهت بهره برداری از آن ها اقدام می کند.
وی ادامــه داد: پــس از اخذ مجوزهای مربوطه و شــروع بهره برداری از 
اســکنرها نیز ارزیابی های پرتویی و فنی از دســتگاه ها تداوم یافته و به 
صورت مســتمر توسط کارشناسان تکرار می شــود. بنابراین با اطمینان 
کامل می توان گفت که فعالیت اسکنرها برای اپراتورها و رانندگان محترم 

ناوگان ها مخاطره آمیز نیست.
این مقام مســئول با انتقاد از افرادی که فضای رعب و وحشت در مورد 
اســتفاده از اســکنرهای ایکس ری ایجاد می کنند، گفت: نادیده گرفتن 
دستاوردهای بزرگ بکارگیری اســکنرهای کمک بازرسی کامیونی در 
حوزه امنیت و نیز مبارزه با موارد مخدر و قاچاق کالا و مزایای ارزشمند 
ارائه شده برای رانندگان محترم ناوگان ها دور از انتظار بوده و کم لطفی 
اســت.وی در پایان افزود: گاهی اوقات همکاران ما در محل اســکنرها 
حضور یافته و با برخی رانندگان محترم که امکان وجود عوارض پرتویی 
را مطرح می  کنند، مواجه می شوند. البته در این مواقع همکاران ما نیز در 
کنار رانندگان در فرآیند اســکن حضور یافته و عدم مخاطره پذیر بودن 

فرآیند اسکن را تأکید می کنند.

 

آخرینوضعیتپرداختغرامتجانباختگانهواپیمایاوکراینی

تابلوی بازار اماک و مستغات در 
بورس کالا فعال شد

تابلوی معاملات بورس املاک و مســتغلات در بورس کالا با عنوان 
مستقل بازار املاک و مستغلات فعال شده است.به گزارش خبرنگار 
مهر، پس از عرضه چند فقره معاملات املاک و برگزاری مزایده های 
دولتی و بانک هــا در این بورس، تابلوی مســتقل بورس املاک و 
مســتغلات نیز فعال شده است.تا کنون شرکت عمران شهر جدید 
پردیس، وزارت دفاع و یک بانک خصوصی مزایده املاک خود اعم از 
مسکونی، تجاری و اداری را در بورس کالا منتشر کرده اند. شرکت 
بورس کالا در بیانیــه ای درباره کارمزد عرضه املاک در این بورس 
اعلام کرد: سقف کارمزد پذیرش اموال غیرمنقول که توسط بورس 
کالای ایران اخذ می گردد، معادل یک دهم )۰.1( درصد ارزش مال 
مورد عرضه بر اساس قیمت پایه تا سقف ۵۰۰ میلیون ریال می باشد 
که تا اطلاع ثانوی عرضه کننده از پرداخت این کارمزد معاف شــده 
است. گفتنی است پیش از این محمود محمودزاده معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی و پروانه اصلانی مدیرکل دفتر برنامه 
ریزی و اقتصاد مسکن این وزارتخانه از فعال شدن سازوکار فروش 
متری مســکن در بورس کالا و تفاهم وزارت راه با بورس کالا برای 
عرضه اوراق سلف موازی استاندارد مسکن که به پیش فروش متری 
مسکن شناخته می شود، در آینده نزدیک خبر داده بودند.بر اساس 
این سازوکار انبوه ساز یا هر سازنده دیگرمی تواند پروژه مسکونی خود 
را در قالب اوراق موازی استاندارد )هر قطعه از برگه ها با قیمت های 
مشــخص و ثابت برای یک متر مربع از واحد مسکونی از هر پروژه( 
در بــورس کالا عرضه کرده و خریداران نیز بــا تهیه این اوراق که 
همان پیش فروش مسکن است، به تأمین مالی پروژه مذکور کمک 
می کنند.بر اساس این طرح، دارندگان اوراق سلف می توانند بسته به 
تعداد برگه ها، در پایان پروژه یا از واحد مسکونی برخوردار شوند یا از 
سود معادل فروش آن واحد و تقسیم آن به رقم یونیت هایی که در 
اختیار دارندگان این اوراق است.طرح فروش متری مسکن موافقان و 
مخالفانی دارد که از جمله آن می توان به حفظ ارزش پول دارندگان 
اوراق همزمان با افزایش تورم به عنوان نظر موافقان و همچنین امکان 
سفته بازی بانک ها به دلیل در اختیار داشتن منابع مالی و سپرده های 
مردمی با این اوراق، از سوی مخالفان فروش متری مسکن اشاره کرد.

سازمان هواپیمایی پرواز تهران-لندن 
باایرلاینهای منطقه را ممنوع کرد

سازمان هواپیمایی کشوری به کلیه شرکت های هواپیمایی داخلی، 
خارجــی و دفاتر فروش بلیت اعــلام کرد که فروش بلیت تهران - 
لندن اعم از مستقیم و غیرمستقیم برای جلوگیری از شیوع کرونای 
انگلیسی، ممنوع است.به گزارش خبرنگار مهر، در پی انتشار گزارشی 
در این خبرگــزاری در 14 دی ماه مبنی بر فروش بلیت پروازهای 
کانکشن )غیر مســتقیم( تهران-لندن از سوی برخی آژانس های 
هواپیمایی و با اســتفاده از پروازهای ایرلاین های منطقه، سازمان 
هواپیمایی کشــوری در هفتم دی ماه در ابلاغیه ای خطاب به کلیه 
شــرکت های هواپیمایی داخلی، خارجی و آژانس های هواپیمایی و 
وب سایت ها و پلتفرم های فروش بلیت هواپیما، فروش بلیت مستقیم 
یا غیر مستقیم تهران-لندن را به دلیل جلوگیری از شیوع ویروس 
کرونای انگلیســی و به دستور وزارت بهداشت، ممنوع کرد.گفتنی 
اســت در گزارش خبرگزاری مهر، نام شــرکت هایی که پروازهای 
کانکشن تهران-لندن دارند برده شــده بود که در ابلاغیه سازمان 
هواپیمایی کشوری، نیز شــرکت های پگاسوس، ترکیش ایرلاینز، 
امارات و قطر ایر ویز نیز ذکر شــده است.ابوالقاســم جلالی معاون 
هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری در این ابلاغیه 
به شرکت های هواپیمایی خارجی که پرواز کانکشن دارند، تذکر داده 
است تا اگر این پروازها از مبدأ لندن به مقصد تهران انجام شود، از 
پذیرش مسافران آن در فرودگاه امام خمینی )ره( جلوگیری به عمل 

خواهد آمد.

کارگران تا پنجشنبه فرصت دارند
کارگران تا آخر وقت روز پنج شنبه ۲۵ دی ماه فرصت دارند برای 
ثبت نام در طرح مسکن ملی و خانه دار شدن اقدام کنند.به گزارش 
ایسنا، امکان ثبت نام کارگران در سامانه جامع اقدام ملی مسکن 
به دنبال امضای تفاهم نامه ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی برای 
کارگران و بازنشستگان فراهم شده است که دی ماه سال گذشته 
میان وزارت کار و وزارت راه وشهرسازی منعقد شد.وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در این خصوص اعلام کرد که از ظرفیت شهرکهای 
صنعتی در این پروژه استفاده خواهد شد تا کارفرمایان با استناد به 
ماده  14۲ قانون کار در این طرح مشــارکت داده شوند وظرفیت  
جامعه کارگری نیز به منظور تامین زمین و مســکن کارگران به 
کار گرفته خواهد شــد.در راستای تفاهم نامه مذکور، تفاهم نامه 
سه جانبه ای هم میان وزارت کار، شرکت عمران شهرهای جدید 
و اتحادیه اســکان به امضا رسید که به موجب آن، اتحادیه تعاونی 
های مســکن کارگران )اسکان( مدیریت ســاخت ۳۰ هزار واحد 
مسکونی را برعهده گرفته و 1۰ هزار واحد آن حداکثر ظرف مدت 
۳۶ ماه در 1۲ شهر جدید و در استان های آذربایجان شرقی، البرز، 
اصفهان، تهران، سمنان، بوشهر، خراسان رضوی، فارس، مرکزی و 
سیستان و بلوچســتان احداث خواهد شد.محمد جعفر کبیری ـ 
معاون امور تعاون وزارت کارـ در گفت وگو با ایســنا درباره نحوه 
ثبت نام کارگران در طرح مســکن ملی مــی گوید: کارگران می 
توانند هم در طرح مســکن ملی ثبت نام کنند و هم به عضویت 
تعاونی های مســکن درآیند. به موجب این طرح زمین در اختیار 
تعاونی مسکن کارگری قرار می گیرد و از زمینهای جوار شهرکهای 
صنعتی که امکان ساخت در آنها وجود دارد، استفاده می شود.وی 
می افزاید: در حال حاضر بیشتر کارگران یا عضو تعاونی ها هستند 
یا تشــکل کارگری دارند و می توانند از طریق آنها برای ثبت نام 
در طرح مسکن ملی یا عضویت در تعاونی مسکن اقدام کنند ولی 
چنانچه عضو هیچ تعاونی مســکن یا تشکل کارگری نباشند می 
توانند درخواســت خود را به کارفرمایان ارائه دهند و یک تعاونی 
مسکن تشکیل دهند و در نهایت از طریق سامانه جامع هوشمند 
بخش تعاون بدون مراجعه حضوری تعاونی خود را به ثبت برسانند.

بر اساس اعلام معاونت امور فرهنگی و اجتماعی وزارت کار، مهلت 
واریز آورده در ســامانه جامع اقدام ملی مســکن برای کارگران و 
بازنشســتگان تا ۳۰ دی ماه تمدید شــده و وزارت تعاون پس از 
تجزیه و تحلیل اطلاعات متقاضیان موجود در سامانه جامع اقدام 
ملی مسکن و بانکهای اطلاعاتی این وزارتخانه، مشخصات کارگران 
و بازنشســتگان به عنوان گروههای هدف، کدملی، دهک بندی 
متقاضیان و بررســی وضعیت فرم ج آنها را که در ســامانه جامع 
اقدام ملی مســکن ثبت نام کرده اند به تفکیک هر استان و شهر 

تابعه احصا کرده است.

کاهش هزینه های مالی و زمانی بازرسی با استفاده »ایکس ری کامیونی«

راه و شهرسازی

گرچــه گزارش های رســمی از کاهش تورم در 
حوزه مســکن حکایت دارد ولی همچنان هزینه 
خانوارهای تهرانی بــرای خرید خانه حدود ۸۳ 
درصد نبســت به پارسال بیشــتر شده است.به 
گزارش ایســنا، گزارش مرکز آمار ایران در مورد 
وضعیت خرید مسکن در تهران در آذر ماه امسال 
نشان می دهد که شاخص به حدود ۵۸۹ رسیده 
و این عدد نســبت به آبان ماه ۸.۵ درصد کاهش 
دارد.اما بررســی روند تورم نقطه به نقطه در این 
ماه که نشــان دهند تغییرات شاخص نسبت به 
آذرماه سال قبل است حاکی از آن است که تورم 
نقطه ای به ۸۳ درصد رســیده است، به عبارتی 
باید خریداران یک واحد مسکونی در شهر تهران 
نســبت به آذر 1۳۹۸، حدود ۸۳ درصد بیشــتر 
پرداخت کنند.این در حالی است که با این حجم 
افزایش هزینه، در مقایسه با آبان ماه تورم نقطه 
ای نیز کاهش داشــته است؛ به طوری که درماه 

قبل 114.۷ درصد گزارش شــده بود که ۳1.۷ 
درصــد کاهش دارد.مروری بــر جزئیات تورمی 
مسکن در ســال جاری این را مشخص می کند 
که بالاتریــن افزایش هزینه در آیان ماه رخ داده 
است؛ به طوری که تورم نقطه به نقطه درابتدای 
سال جاری و در فروردین ماه ۳۷ درصد بوده که 
در روند رو به رشد تا 1۰۰ درصد در شهریورماه، 
11۳.۸ مهرماه، 114.۷ درصد آبان پیش رفته و 
بــرای آذماه روند برعکس شــده و به ۸۳ درصد 

کاهش داشته است.

هزینه تهرانی ها برای خرید خانه ۸3 درصد بیشتر شد

معاون وزیر کار از تعاونی ها خواســته تا در دوران 
کرونا به سمت راه اندازی و توسعه کسب و کارهای 
اینترنتی که فروش موفقتری دارند، حرکت کنند.

به گزارش ایســنا، شیوع ویروس کرونا و تداوم آن 
در ماههای اخیر موجب شد تا فعالیت بسیاری از 
صنوف و کســب و کارهای خدماتی دچار مشکل 
شود و در مقابل فعالیت بسیاری از کسب وکارهای 
آنلاین و اینترنتی رونق یابد.به اعتقاد کارشناسان، با 
توجه به بستری که در حال حاضر در حوزه شبکه 
های اجتماعی وجود دارد، ایجاد و گسترش مشاغل 

اینترنتی در دوران کرونــا بهتر جواب می دهد و 
صاحبان این کســب و کارها را به درآمدزایی می 
رســاند.به زعم آنها، عرضه کالا و خدمات در بستر 
اینترنت موجب کوتاه شدن دست دلالان و واسطه 
گران شــده و کالا بدون واسطه از تولیدکننده به 
مصرف کننده می رسد.در همین راستا معاون امور 
تعاون وزارت کار از تعاونی ها خواسته تا برای رونق 
هر چه بیشتر به سمت کسب و کارهای اینترنتی 
حرکت کنند.به گفته کبیری با توجه به شــیوع 
کرونــا، موفقیت تعاونی ها در کســب و کارهای 
اینترنتی بیشــتر خواهد بــود از این رو تعاونی ها 
باید محصولات خود را با روشهای نوین به فروش 
برسانند.کســب و کارهای اینترنتی به مجموعه 
فعالیتهایی گفته می شود که به صورت آنلاین و 
در بستر فضای مجازی از طریق اینترنت صورت 
می گیرد و عرضه کالا و خدمات به شکل رایگان 

یا در قبال دریافت هزینه را شامل می شود.

تعاونی ها فروش خود را اینترنتی کنند!
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اخــبــار  

در حالی که آلودگی هوای کلانشهرهایی مانند تهران 
به یکی از دغدغه های مســوولان و شهروندان تبدیل 
شــده و یکی از راهکارهای ارایه شده طی سال های 
اخیر برای کاهش انتشار آلاینده ها نصب فیلتر جاذب 
دوده روی اتوبوس ها بوده است اما شورای شهر تهران 
سال ۹۷  به خرید فیلتر دوده از محل اوراق مشارکت 
رای نداد البته با تشــدید آلودگی هوای پایتخت طی 
روزهای اخیر برخی از اعضای شورا بر ضرورت نصب 
فیلتر دوده تاکید کرده اند. یک کارشناس آلودگی هوا 
نیز معتقد اســت: تردیدی دربــاره تاثیر نصب فیلتر 
جاذب دوده بر کاهش آلایندگی ناشی از خودروهای 
دیزلی وجود ندارد اما لازم است دستگاه ها این طرح 
را به درســتی اجرا کنند.به گزارش ایســنا، شــورای 
شــهر تهران سال ۹۷ یعنی یک سال پس از تصویب 
قانون هوای پاک درپــی مخالفت با یکی از بندهای 
لایحه انتشــار ۳۰۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت 
برای توســعه حمل و نقل در مورد تخصیص بخشی 
از اوراق مشــارکت به خرید فیلتر دوده به اختصاص 
بخشی از اوراق مشــارکت به خرید فیلتر دوده رای 
منفــی داد و موضــوع خرید فیلتر جــاذب دوده  از 
ردیف این اعتبار حذف شد. براساس اطلاعات سیاهه 
انتشار شهر تهران خودروهای دیزلی شامل اتوبوس ها، 
مینی بوس ها و کامیون ها حدود ۳۵ درصد در انتشار 
ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون ســهم دارد. از این 
ســهم حدود ۲۰ درصد متعلق به اتوبوس های واحد، 
اتوبوس های ســرویس و مینی بوس ها است که عدم 
نصــب فیلتر جــاذب دوده روی اتوبوس ها به  عنوان 
منابــع آلاینده متحرک باعث می شــود که خروجی 
خودروهای دیزل بدون هیچ گونه پالایشی وارد حلق 
مردم شــود.از دلایلی مخالفت با نصب فیلتر جاذب 
دوده بــرای اتوبوس ها می توان بــه اظهارات محمد 

علیخانی - رییس کمیســیون حمل و نقل شــورای 
شهر تهران اشــاره کرد که دارا نبودن فیلتر دوده از 
کارایی لازم و باز شدن فیلترها از اتوبوس هایی که بر 
آن ها نصب شــده بودند را از جمله این دلایل خواند 
و گفت که بهتر اســت به جای فیلتر دوده ، اتوبوس 
نو بخریم.در حالی که براساس گزارش شرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران روزی 11 مرگ زودرس به دلیل 
آلودگی هوا در تهران اتفاق می افتد. این روزها برخی 
اعضای شــورای شــهر دوباره بر ضرورت نصب فیلتر 
دوده روی اتوبوس ها تاکید کرده اند ولی هیچ اشاره ای 
به نقش شورای شــهر در این زمینه نمی شود. سید 
آرش حسینی میلانی- رییس کمیته محیط زیست 

شــورای شهر تهران- ضمن تاکید بر نقش اتوبوس ها 
و مینی بوس هــا در انتشــار ذرات معلق کمتر از ۲.۵ 
میکرون گفته است که قانون هوای پاک نصب فیلتر 
دوده بر اتوبوس ها را الزامی کرده و مطالعات شرکت 
کنترل کیفیت هــوای تهران نیز نصب فیلتر دوده را 
راهکاری برشــمرده که بیشــترین بازدهی نسبت به 
هزینه ها را دارد.همچنین زهــرا صدر اعظم نوری - 
رییس کمیسیون ســلامت،محیط  زیست و خدمات 
شــهری شورای شهر تهران - با اشــاره به فرسوده و 
دیزلی بودن عمــده اتوبوس های تهران و نبود امکان 
نوســازی آن ها به دلایل متعددی از جمله تحریم ها، 
بر ضرورت اتخاذ راهکارهایی برای کاهش آلایندگی 

اتوبوس و مینی بوس ها تاکید کرد.یوســف رشیدی - 
کارشناس آلودگی هوا- در گفت و گو با ایسنا، ضمن 
تاکید بــر تاثیر فیلتر دوده بــر خودروهای دیزلی از 
جمله اتوبوس ها در کاهش انتشــار آلاینده ها گفت: 
علم و فناوری در دنیا نشــان داده است که رتروفیت 
)retrofit( یا اصلاح و ارتقای سیستم های قدیمی با 
اســتفاده از ابزار و فناوری جدید در زمینه خودروها 
روشی موثر است؛ همانطور که تاثیر و نتیجه آن را در 
نصب فیلتر جاذب دوده بر خودروهایی با اســتاندارد 
یــورور ۲ شــاهد بودیم.به گفته وی، اگــر بخواهیم 
بهترین گزینــه را برای کاهش آلایندگی ناشــی از 
خودروهای دیزلی به ویــژه اتوبوس ها در نظر بگیریم 
بایــد خودروی دیــزل یورو ۶ وارد کشــور کنیم اما 
این اقدام به دلایل مشــکلات اقتصادی و سایر عوامل 
امکانپذیر نیســت بنابراین بهتریــن راه حل اصلاح 
ناوگان حمل و نقلی است که اکنون در حال فعالیت 
و تردد استاین کارشناس آلودگی هوا ضمن تاکید بر 
نقش فیلتر جاذب دوده در کاهش آلایندگی ناشی از 
خودروهــای دیزلی گفت: یکی از بهترین گزینه ها  و 
راهکارها برای کاهش آلودگی هوا  اســتفاده از فیلتر 
جاذب دوده در اتوبوس هایی است که در سطح شهر 
تردد می کنند و این اســتدلال  که فیلتر جاذب دوده 
کارایی لازم را ندارد، به هیچ عنوان قابل قبول نیست.

رشیدی در پایان گفت: مسائلی از قبیل وجود دلالان 
در بازار خرید و فروش فیلتر دوده به مکانیسم داخلی 
قراردادهای شهرداری مربوط است تا دست دلالان را 
کوتاه کنند و باز شدن فیلترهای جاذب دوده توسط 
رانندگان اتوبوس  نیاز به نظارت بیشــتر دستگاه های 
متولی دارد. قطعا اگر نصــب فیلترهای جاذب دوده 
بر اتوبوس ها به درستی انجام شود می تواند بر کاهش 

آلاینده ها تاثیرگذار باشد.

مســئول کلینیک ســلامت جنســی مرکز درمان 
ناباروری ابن ســینا، از بیماری  هــای منتقله از راه 
تماس جنســی، به عنوان عامــل خاموش ناباروری 

نام برد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر، هاله ملکــی، گفت: 
بیماری هــای انتقال یابنده از راه تماس جنســی بر 
اساس عامل ایجاد آن دسته بندی می شوند. برخی از 
انواع باکتری ها، ویروس ها و انگل ها می توانند باعث 
بروز عفونت و التهاب در اندام های تناســلی شوند. 
برخی از این بیماری ها علائم و نشــانه هایی دارند و 
برخی هیچ نشــانه ای ندارند. اما نکته مهم این است 
که این عفونت ها حتی اگر علامتی نداشــته باشند 
یا نهفته باشــند، باز هم می تواند به شریک جنسی 

منتقل شوند.
مســئول کلینیک سلامت جنســی ابن سینا، افزود: 
طبق مطالعات موجود بیش از ۳۰ میکروارگانیســم 
می تواننــد باعث بروز چنین مشــکلاتی شــوند که 
از میــان آنهــا، ۸ میکروارگانیســم بیــش از دیگر 
عوامــل در بروز این بیماری ها نقــش دارند. 4 نوع 
آن شــامل سیفیلیس، گنوره )ســوزاک(، کلامیدیا 
و تریکومونازیس، درمان هــای مؤثر دارند که باعث 
ریشه کنی آنها از بدن می شود. اما 4 میکروارگانیسم 
 )HSV(هرپس سیمپلکس ،B دیگر شامل هپاتیت
 ،)HIV( وی  آی  اچ  و   )HPV( وی  پــی  اچ   ،
متأســفانه درمان قطعی ندارند؛ ولی با برخی داروها 
می توان عوارض و علائم آنها را تا حدی کنترل کرد. 
اگرچه راه اصلی انتقال این بیماری ها تماس جنسی 
اســت، اما برخی از این عفونت هــا از مادر باردار به 
نوزاد نیز منتقل می شــوند. مثلًا عفونت ســیفلیس 
می توانــد از جفــت عبور کند و جنیــن را در رحم 
 B مبتلا کند. همچنین، سوزاک، کلامیدیا، هپاتیت
و هرپس تناســلی می توانند هنــگام خروج نوزاد از 
 )HIV( کانال زایمان به او منتقل شوند. اچ آی وی
نیــز می تواند هنگام بــارداری از جفت عبور کند یا 

هنگام تولد به نوزاد منتقل شــود. بنابراین، بســیار 
مهم است که خانم هایی که ریسک فاکتورهای ابتلاء 
به بیماری های انتقال یابنده از راه تماس جنســی را 
دارنــد، پیــش از اقدام بــه بــارداری آزمایش های 

غربالگری این بیماری ها را انجام دهند.
وی ادامه داد: بر اساس آمار سازمان بهداشت جهانی 
روزانه در سراســر دنیا بیش از یــک میلیون نفر به 
نوعــی از عفونت های منتقله از راه تماس جنســی 
مبتلا می شــوند. نکته مهم آن اســت که در بیشتر 
موارد در هنگام ابتلاء فرد دارای علامت نیست و یا 
فقط علائم خفیفی دارد. بنابراین، با اســتناد به این 
که فردی علامت ندارد، نمی توان اطمینان داشت که 
او به عفونت های منتقله از راه تماس جنســی مبتلا 

نیست. علائم معمول عفونت های انتقال یابنده از راه 
تماس جنسی عبارت اند از درد، خونریزی، ترشحات 
غیرطبیعی، ســوزش و خارش در ناحیه تناســلی. 
بنابراین، خانم ها و آقایان باید نســبت به این علائم 
هشیار باشند و در صورت بروز هرگونه علامت، حتماً 
به پزشک مراجعه کنند. همچنین، افرادی که روابط 
جنســی پرخطر دارند، حتی اگر علامتی ندارند نیز 
باید بررســی شــوند. همان طور که گفته شد، این 
عفونت هــا هم زنان و هم مــردان را درگیر می کند 
و در برخــی از این بیماری ها لازم اســت زن و مرد 

همزمان درمان شوند.
ملکی گفت: به خاطر داشــته باشــیم ابتلاء به این 
عفونت هــا می تواند عوارض بســیار جدی به دنبال 

داشــته باشد. برای نمونه، ابتلاء به گنوره، سیفلیس 
 )HIV( و هرپس تناسلی شانس ابتلاء به اچ آی وی
را افزایش می دهد. همچنین، برخی از این عفونت ها 
خطــر ابتلاء بــه برخی انــواع ســرطان را افزایش 
می دهنــد. برای مثال، ابتلاء بــه ویروس پاپیلومای 
انسانی )HPV( می تواند باعث ایجاد سرطان دهانه 

رحم در زنان شود.
مسئول کلینیک سلامت جنســی ابن سینا، گفت: 
مطالعات مختلف ثابت کرده اســت که برخی از این 
عفونت ها می تواند باروری فرد را به شدت تحت تأثیر 
قرار دهند. زیرا اگــر این عفونت ها به موقع درمان و 
یا کنترل نشوند، می توانند با ایجاد عوارضی همچون 
بیماری التهابی لگن و ایجاد چسبندگی و انسداد به 
دســتگاه تناسلی فرد آسیب وارد کنند و باعث بروز 

ناباروری در زنان و مردان شوند.
وی افــزود: باید خاطر نشــان کرد تنهــا راه مؤثر 
پیشــگیری از ابتلاء به ایــن بیماری های خطرناک، 
پرهیز از روابط جنســی پرخطر و خــارج از ازدواج 
است. اگر فردی روابط جنسی پرخطر داشته است، 
حتماً باید برای بررسی وضعیت خود به کلینیک های 
تخصصی سلامت جنسی مراجعه کند و در صورتی 
که نتایج آزمایش ها یا معاینات بالینی نشــان دهد 
که فــرد به نوعی از عفونت های منتقله از راه تماس 
جنسی مبتلاســت، باید به سرعت و به صورت کامل 

تحت درمان قرار گیرد.
مسئول کلینیک سلامت جنسی ابن سینا، در پایان 
یادآور شد: کلینیک ســلامت جنسی ابن سینا همه 
خدمات تشخیصی و درمانی مربوط به بیماری های 
انتقــال یابنده از راه تماس جنســی را به مراجعان 
ارائه می کنــد. افزون بر ایــن، متخصصان کلینیک 
ســلامت جنســی می تواننــد مراجعــان را برای 
بررســی وضعیت باروری و در صــورت لزوم، درمان 
 نابــاروری به متخصصــان کلینیک نابــاروری این 

مرکز ارجاع دهند.

تاثیر فیلتردوده بر کاهش آلودگی هوا؛ آری یا خیر؟

بیماریهایمنتقلهازراهتماسجنسی
عاملخاموشناباروری

 اجرای دوباره طرح امنیت شبانه 
در پایتخت

 
فرمانــده انتظامی تهران بزرگ از آغاز دوباره طرح امنیت شــبانه 
در پایتخت خبر داد.به گزارش ایســنا، سردار حسین رحیمی در 
جلســه شورای فرماندهان پلیس پایتخت با تاکید براینکه امنیت 
تهران و شهروندان آن باید شبانه روزی تامین شود، گفت: باید به 
طور شبانه روزی گشت های انتظامی، ترافیکی و سایر گشت های 
محسوس و نامحســوس فعال  بوده و نقطه به نقطه شهر توسط 
مرکز رصد کنترل شود. رحیمی با تاکید بر اینکه نباید اجازه داد 
که تعدادی مجرم با اقدامات مجرمانه شــان امنیت و آرامش مردم 
را خدشــه دار کنند، گفت: لازم اســت که همه ماموران با اقتدار، 
دقت و حساسیت لازم همه تلاش خود را در راستای تامین امنیت 
شهروندان بکار گیرید.رییس پلیس پایتخت از اجرای دوباره طرح 
امنیت شــبانه در پایتخت خبر داد و گفــت:  در اجرای این طرح 
تمامی یگان ها و رده های پلیس پایتخت از جمله پلیس پیشگیری، 
پلیس آگاهی، پلیس راهور و ... حضور خواهد داشــت. ماموران ما 
در نقاط مختلف شهر مستقر خواهند شد و به گشت زنی هدفمند 
خواهند پرداخت.وی با اجرای طرح صاعقه پلیس گفت: این  طرح  
با هدف برخورد با کیف قاپ ها، موبایل قاپ ها و اراذل و اوباش اجرا 
شده و ماموران با انجام کار اطلاعاتی دقیق  اجازه جولان به سارقان 
و مجرمان را نخواهند داد. رحیمی با اشاره  انتشار برخی ویدیوها 
در فضای مجازی نیز گفت: این اقدامات تلاش افراد مغرض و معاند 
برای تشــویش اذهان عمومی است که با انتشار یک سری کلیپ 
های ســرقت و درگیری اراذل و اوباش سعی در برهم زدن آرامش 
روانی مردم دارند. شهروندان بدانند که پلیس همه تلاش خود را به 
کار بسته است تا ضمن برخورد با ناهنجاری های اجتماعی امنیت 
مطلوبی را فراهم  کند و در همین راستا نیز با افرادی که بخواهند 
امنیــت و آرامش مردم را به مخاطره بیندازند و تصویری برعکس 
از امنیت مطلوب پایتخت رابه مردم نشــان دهند برخورد قانونی 
خواهد شد.فرمانده انتظامی تهران بزرگ به اقدامات پلیس راهور 
نیز اشــاره کرد و گفت: لازم است از اجرای طرح موتور یار پلیس 
راهور پایتخت تشکر کنم. با توجه به وضعیت نابهنجار و بدجوی 
پایتخت باید با خودرو های دودزا و فاقد معاینه فنی برخورد شود 
چرا که با این شرایط روز به روز شاهد وخیم تر شدن اوضاع جوی 

شهر تهران خواهیم بود.

تکلیف حق الزحمه تعطیات و 
میانگین دریافتی معلمان

مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتــی وزارت آموزش و پرورش به 
برخی مشکلات بیمه ای معلمان و بیمه های چند روزه آنها اشاره 
کرد و گفت: تقبل بخشی از هزینه بیمه کارکنان مدارس غیردولتی 
از محل اعتبارات صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی که 
در قانون تاســیس مدارس غیردولتی مورداشاره قرار گرفته، یکی 
از مطالبات معلمان و از جمله موارد در دســت پیگیری سازمان 
مدارس و مراکز غیردولتی هست.ســعید صالــح در گفت وگو با 
ایسنا، درباره بیمه معلمان و وعده ای که پیرامون تقبل بخشی از 
حق بیمه معلمان دولتی از سوی دولت داده شده بود اظهار کرد: 
در ماده ۲۵ قانون تاســیس مدارس غیردولتی قید شده است که 
بخشی از هزینه بیمه کارکنان مدارس غیردولتی از محل اعتبارات 
صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی قابل پرداخت است که 
یکی از مطالبات و پیگیری های سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
هم هســت.وی افزود: در بودجه ۹۹ مبلغــی برای پرداخت بیمه 
پرسنل تعیین شده بود که تا کنون تخصیص پیدا نکرده است. هر 
هفته پیگیر تخصیص این بودجه هستیم و برای بودجه سال آینده 
هم پیگیری های دائمی در حال انجام است. برای سال آینده تعامل 
لازم با نهادهای تصمیم گیر انجام شده که این اتفاق برای معلمان 
غیردولتی بیفتد.مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش 
و پرورش با بیان اینکه تاسیس صندوق توسعه مدارس غیردولتی، 
راهی اســت که پس از تصویب قانون در ســال ۹۵ شروع شده و 
امید اســت صندوق بتواند خدمات مناسبی به مدارس غیردولتی 
و کارکنان آن ارائه دهد؛ درباره مشکلات بیمه ای معلمان و بیمه 
های چند روزه نیز توضیح داد و گفت: قانون دائمی شدن تاسیس 
مدارس مصوب سال ۹۵، همکاری مدارس غیردولتی با معلمان را 
تابع ضوابط قانون کار دانســته است.صالح ادامه داد: ما نسبت به 
پرداخت حقوق و بیمه مســئولیت نظارتی داریم. اولیا و معلمان 
می توانند شکایت خود را از طریق سامانه مشارکت ها ثبت کنند 
که طی فرایندی مورد رســیدگی قرار می گیرد. مشــکل ما این 
اســت که کشور دچار چالشی اســت که با تعداد بسیار زیادی از 
جوانان تحصیلکرده مواجهیم که فرصت های شــغلی متناسب با 
رشته تحصیلی ایشان فراهم نیست و لذا متقاضیان تدریس در این 
مدارس را بالا برده است.وی با اشاره به اینکه به دلیل فزونی عرضه 
نیروی کار بر تقاضا وضعیت برای متقاضیان اشتغال در این مدارس 
دشوار می شود و  رصد کار برای ناظرین نیز با دشواری هایی مواجه 
اســت. ما برنامه های نظارتی داریم و در کنار آن اگر همکاران ما 

گزارش دهند رسیدگی می کنیم.

100 حکم انتظامی برای وکای 
متخلف صادر شده است

رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز گفت: در طول یک سال 
گذشــته بیش از 1۰۰ مورد حکم در دادگاه انتظامی وکلا صادر 
شده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، جلیل مالکی در خصوص 
تخلفات وکلا گفت: آمار احکام انتظامی روزانه صادر می شــود 
و اغلــب این احکام در دادگاه انتظامی قضات مورد اعتراض قرار 
می گیــرد و در بیشــتر موارد به دلیل ســختگیرانه بودن حکم 
تخفیف مجازات صادر می شــود و بعضاً هــم حکم برائت صادر 
می شود.تخلفات وکلا در قرارداد وکالت، تخلف از سوگند، رفتار 
خلاف شــأن و تمرکز در غیر محل اشتغال از جمله عمده ترین 
مواردی اســت که در دادگاه انتظامی وکلا مطرح می شــود.وی 
افزود: طی یکســال گذشــته بیش از 1۰۰ مــورد حکم دادگاه 
انتظامی داشــتیم که خیلی از موارد را تخفیف داده شده است.

رئیس کانون وکلای دادگســتری مرکز با بیــان اینکه رویکرد 
دادســرای انتظامی وکلا در برخورد با تخلفات انتظامی بســیار 
ســختگیرانه اســت، گفت: در برخورد بــا وکلای متخلف هیچ 
مماشــاتی نداریم و قرار اســت با راه اندازی ســامانه هوشمند 
انتظامی ثبت شکایات به صورت آنلاین و با حذف تشریفات زائد 
انجام شــود.مالکی ادامه داد: اکنون ۲۶۲۰ وکیل دادگستری با 
تجربه در سه بخش وکالت های معاضدتی، مشاوره های حضوری 
در مراجــع قضائی و مشــاوره های معاضدتــی تلفنی، بی وقفه 

مشغول ارائه خدمات رایگان معاضدتی به مردم هستند.

جامعه

رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران گفت: بیش 
از 14 ســال اســت که پروژه توسعه خط ۳ مترو 
در مناطــق 1۷ و 1۸ اجرا نشــده و امیدواریم در 
دولت آقای روحانی این امر عملی شود.به گزارش 
خبرنگار مهر، محســن هاشــمی صبح دیروز در 
مراســم آغاز عملیات باز آفرینی شــار باغ )محور 
نیلوفری( و بهره برداری از فاز دوم بزرگراه شــهید 
»نجفی رســتگار« گفت: امیدواریم از فردا شاهد 
آشــتی هیئت دولت و شــهرداری و حضور آقای 
پیروز حناچی در هیئت دولت باشیم.وی با توضیح 
درباره این پروژه عنوان کرد: سابقه پروژه شارباغ به 
دو دوره ریاست جمهوری قبلی و دوران شهرداری 
آقای احمــدی نژاد باز می گردد. در آن زمان یکی 
از تقاضاها در منطقه 1۷ و 1۸ راه اندازی مترو بود 
و درنهایت تصمیم بر این شــد که شمال راه آهن 
در این منطقه برای آسایش مردم به زیرزمین برود 
و همــان ایام بنده تلاش کردم تا همزمان دو خط 

مترو نیز برای مردم ساخته شود.هاشمی ادامه داد: 
این طرح بــرای راه آهن با تلاش بی وقفه پیمان 
کار پــروژه یعنی قرارگاه خاتم الانبیا پیش رفت و 
راه آهن به زیرزمین رفت اما متأسفانه آن دو خط 
مترو بیش از 14 سال است که مورد استفاده قرار 
نگرفتــه و باید در انتهای دولت آقای روحانی یک 
اقدامی برای آن انجام شود.وی ابراز داشت: با اجرا 
شدن پروژه مترو در این منطقه، توسعه ای به خط 
۳ مترو داده می شود و بخش جنوب غربی تهران 

نیز از حمل و نقل عمومی بهره مند شوند.

دولت و شهرداری توسعه خط 3 مترو تهران را اجرایی کنند

رئیس مرکز طبی کودکان، معتقد است که رعایت 
نکات بهداشــتی در جامعــه باعث کاهش میزان 

ابتلای کودکان به آنفلوانزا شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، رضا شروین بدو، گفت: 
ما بیــش از آنچه تصور می کنیم کودکان فهیم و 
قانونمند هستند. اگر به کودک، قانونی را توضیح 
دهیم میزان قانون رئیس آنها از بزرگسالان کمتر 
است. وی افزود: میزان مرگ و میر کووید 1۹ در 
کودکان بسیار پایین تر از بزرگسالان و سنین بالا 
است. شروین بدو ادامه داد: کودکان ممکن است 

در سنین مختلف به کووید 1۹ مبتلا شوند، حتی 
کرونا در دوره نوزادی دیده شده است.

وی افزود: احتمال ابتــلای کودکانی که بیماری 
زمینه ای مثل بیماری هــای خونی، بیماری های 
دستگاه تنفسی، دیابت کنترل نشده و...، دارند، به 
کرونا بیشتر است و احتمال دارد شدت بیماری در 
مقایسه با کودکان دیگر شدیدتر باشد در نتیجه 
اعضای خانواده باید دقت بیشتری در این زمینه 
داشته باشــند.رئیس مرکز طبی کودکان، گفت: 
از نظر رعایت مســائل کووید 1۹، کودکان به دو 
گروه تقســیم می شــوند. یک گروه کودکان ۳ تا 
4 ســال که متوجه بسیاری از مسائل می شوند و 
آموزش پذیر هســتند و گروه بعدی کودکان 1 تا 
۲ سال است که در اینجا نقش خانواده و نظافت 
فردی خود والدین و افراد خانواده مهم است.وی 
افزود: به کودکان دارای معلولیت باید توجه بسیار 

بیشتری شود.

امسال کودکان کمتر درگیر آنفلوانزا شدند
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کارشناس مسائل بین الملل می گوید قطار 
ترکیه ـ چین که نســبت به آن دیدگاه های 
منفی وجــود دارد هدفــش دور زدن ایران 
نبوده است و مسیر بر اساس مزایا و سهولت 
دسترسی انتخاب می شود.ابوالفضل خدائی: 
در حالی که منطقه در روزهای اخیر شــاهد 
تحولات زیادی بوده است اوایل دی ماه خبری 
منتشــر شد که در رســانه ها بازتاب زیادی 
داشت. ماجرا از این قرار بود که نخستین قطار 
باری ترکیه ـ چین بدون گذشتن از ایران به 
مقصد رسید. از این خبر اینگونه استنباط شد 
کــه گویی چین ایران را نادیده گرفته و یا به 
عبارت ســاده تر ایران را دور زده است. البته 
برخی کارشناسان معتقدند که هدف چین و 
یا ترکیه دور زدن ایران نبوده است و دو طرف 
طبق محاسبات از این مسیر استفاده کرده اند 
و آن را باید از دید مزایای اقتصادی مورد بحث 
و بررسی قرار داد.  در همین راستا خبرگزاری 
خبرآنلاین به منظور بررسی بیشتر موضوع 
با دکتر بهرام امیراحمدیان کارشناس ارشد 
مسائل آسیای میانه و استاد مطالعات منطقه 
ای گفتگویی داشته است که در ادامه مشروح 

آن را می خوانید:
به نظر شما چه عواملی سبب شد تا قطار 
ترکیه ـ چین از ایران عبور نکند و مسیر 

جایگزینی را انتخاب کند؟
در روزهای اخیر اخباری مبنی بر عبور اولین 
قطار ترکیه ـ چین بدون گذشــتن از ایران 
منتشر شد که با جنجال های زیادی روبرو 
بود. در وهله اول برای بررسی این رویداد باید 
توجه داشــت که حمل و نقل یک فعالیت 
اقتصادی بوده که توســط بخش خصوصی 
مدیریت می شود، اگرچه زیرساخت های آن 
مانند ریل، قطار و جاده در حقیقت بخشی از 
کالای عمومی بوده که سرمایه گذار آن دولت 
اســت. اما فعالیتی که در بستر ریل، جاده و 
هوا صورت می گیرد، فعالیتی است که توسط 
بخش خصوصی انجام می شود. از همین رو 
امنیت کالا، سهولت در حمل و نقل، فضای 
سیاسی، قوانین و مقررات و سرعت از موارد 
مهم به شــمار می آیند که در این بین قطار 
جاده ابریشم مسیری طولانی تری را نسبت 
به ایران طی می کند. در خصوص همکاری 
ترکیه و چین باید کمی به عقب بازگردیم؛ 
این قطار از ترکیه در بســتری حرکت می 
کند که از ســال 1۹۹۵ میلادی بستری به 
نام تراسکا  )مخفف کلمات انگلیسی کریدور 
حمل و نقلی اروپا، قفقاز، آســیای مرکزی( 
شــکل می گیرد. در آن برهه زیرساخت ها 
آماده شد و مواردی از قبیل قوانین و مقررات 
و پیمان نامه و مسائل دیگر مورد بررسی قرار 
گرفت. از حوزه اروپا و دریای سیاه این کریدور 
به قفقاز متصل می شود و با طی کردن مسیر 
قفقاز جنوبی به دریای خزر می رسد. در بندر 
غربی دریای خزر در شهر باکو نیز امکانات و 
تأسیساتی فراهم است که کشتی های رو رو 
نیز در آن پهلو می گیرند. کالاها از کشــتی 
یا قطار به کشــتی رو رو منتقل می شوند و 
به سمت ساحل شرقی حرکت می کنند که 
حدود 4۰۰ کیلومتر مسیر آن است. آنجا در 
یکی از بنادر قزاقســتان به نام آکتائو یا بندر 
ترکمنباشی در ترکمنستان وارد ریل می شود 
و از آنجا به مسیر خود ادامه می دهد که در 
این راستا می تواند از طریق ترکمنستان به 
ازبکستان و از این طریق به چین برود. دیگری 
می تواند از بندر آکتائو مســتقیم وارد چین 
شود. این مسیری است که قطار ترکیه از آن 
عبور می کند. نکته اینجاســت که ایران نیز 
چنین تجربه ای داشته است و تا کنون سه 
یا چهار بار قطار جاده ابریشم را حرکت داده 
است. بدین ترتیب که از چین کالا وارد کرده 

ایم که از آسیای مرکزی به قزاقستان و سپس 
خاک ترکمنستان به اینچه برون رسیده است 
و در نهایت پس از 14 روز به ایران رســیده 
اســت. سوال اینجاســت که چرا این مسیر 
توسط ترکیه انتخاب نشده است؟ اگر ترکیه 
بخواهد برای تجارت با چین از مســیر ایران 
اســتفاده کند باید از ســمت مراکز تولید 
ترکیه)که در استانبول و مراکز غربی ترکیه 
هســتند( باید وارد خاک ایران شود، اما این 
قطار در مسیر ایران هنگامی که به استان وان 
می رسد ریل ادامه ندارد و اتصال زمینی آن 
قطع می شود و در ساحل غربی دریاچه قطار 
وارد کشتی می شود و به ساحل شرقی حمل 
می شود. در آنجا قطار از کشتی به ریل زمینی 
منتقل و به سمت شرق ادامه مسیر می دهد 
و از مرز رازی وارد ایران )اســتان آذربایجان 
غربی( می شود. بقیه راه را در کریدور ریلی 
غربی- شــرقی ایران طی و در شمال شرقی 
ایران )سرخس(به مرز ترکمنستان می رسد 
و وارد قلمرو آسیای مرکزی می شود و ناگزیر 
باید وارد خاک ازبکستان و سپس قزاقستان 
و چین شود. عبور از مرز ترکمنستان یعنی 
گمرک سرخس با دشواری ها و سختگیری 
های ترکمنها و قوانین و مقررات ســختی را 
که بــرای ورود و خروج ایرانی ها وضع کرده 
اند، موجــب کندی حرکت می شــود. به 
همین جهت مســیری که ترکیه با گذر از 
قلمرو گرجســتان وارد آذربایجان می شود 
و ســپس به باکو ادامه مسیر می دهد، برای 
ترکیه با سهولت و سرعت بیشتر و با قیمت 
ارزانتری تمام می شود. در بندر باکو قطار)یا 
کامیون( ترکیه وارد کشتی های رو رو شده 
بــا طی عرض دریای خزر در شــرق دریای 
به بندر آکتائو وارد می شــود. در آنجا قطار 
وارد ریلی زمینی می شود و با گذر از خاک 
قزاقستان)بدون نیاز به قلمرو ترکمنستان( به 

سمت شمال شرقی به مرز چین می رود.  
 با این تفاســیر هدف دور زدن ایران 

نبوده است؟
بــه بیان واضح تر قطــار ترکیه ـ چین که 
نسبت به آن دیدگاه های منفی وجود دارد 
هدفش دور زدن ایران نبوده است. بازرگان، 
شرکت، صادر کننده و غیره برای خود حق 
انتخاب دارد و در این راستا تشخیص داده 
تا مســیر دیگری را در نظر بگیرد. اگرچه 
مســافت بیشــتری را طی می کند اما در 
نهایت این انتخاب برایشــان راحتتر بوده 
و بر مبنای قــرارداد »تراســکا« محموله 
ها و وســایل نقلیه به راحتی می توانند از 
این کریــدور عبور کنند. علاوه بر قوانین و 
مقررات مربوطه تشریفات گمرکی و دیگر 
موارد نیز به ســرعت انجام می شــود.اگر 
بحث دور زدن ایران مطرح می شــود باید 
از خود بپرســیم چه اقداماتی را می توان 
انجــام داد که آنها مــا را انتخاب کنند. در 
این راســتا ایران باید مساله سوخت را حل 
کند. سوختی که دو نرخی بوده و در داخل 
و خارج قیمتی یکسان ندارد. مساله ارز نیز 
به همین شــکل که باید حل و فصل شود. 
از طرفی قوانین و مقررات ایران نیز دشوار 
بوده برای مثال در گمرکات بازرســی های 
زیادی داریم ضمن اینکــه مراجع متعدد 
تصمیم گیــری نیز در این بین وجود دارد. 
از طرف دیگر مراحل مختلفی برای واردات 
و صادرات وجود دارد که موجب شــده تا 
فضای کشور سیاسی ـ امنیتی شود. البته 
باید پذیرفت که ایران دشمنان زیادی دارد؛ 
آمریکا دشمن ماست و همین موضوع سبب 
شده تا حساســیت ها و بازرسی ها بیشتر 
شود که همین مساله معضلاتی را برای ما 
ایجاد می کند. نداشتن امکانات و تجهیزات 

برای کنترل محموله کامیون های باربری و 
یا کانتینرهایی که بر روی قطار حمل می 
شــوند از دیگر موضوعات اساسی است که 
باید آن را در نظر داشت.شرایط به گونه ای 
شده که کامیون های ترکیه آمدن به ایران 
را مقرون به صرفه نمــی دانند. چرا که از 
آن سود سابقی که پیش تر بهره می بردند 
دیگر برخوردار نیستند و آن سوخت ارزان 
قیمتی بود که از آن اســتفاده می کردند. 
در آن دوره آنها با ورود به ایران از سوخت 
بسیار ارزان قیمتی نسبت به ترکیه استفاده 
می کردند و هنگام خروج در باکهای بسیار 
بزرگ و چندین برابر اســتاندارد، از ایران 
ســوخت ارزان حمل می کردند و در واقع 
بیــش از ارزش خدمــات حمــل از ارزش 
ســوخت ارزان بهره می بردند و در ترکیه 
آن را چند برابر قیمــت می فروختند که 
تجارت پرسود محسوب می شد. آنها از این 
طریق ثروت زیادی را به ســبب این مزیت 
بدســت آوردند. اکنون که ایران آن را قطع 
و نرخ گذاری کرده اســت، آنها دیگر علاقه 
مند به رفت و آمد نیستند. برای فعال شدن 
کریدورهــای ترانزیتی کشــور نیازمند آن 
هستیم تا موانع تسهیل تجارت را برداریم و 
مراکز متعدد تصمیم گیری در کشور را یک 
کاسه کنیم؛ ضمن اینکه عوارض و بازرسی 
ها نیز نیازمند بازنگری هســتند.  قوانین و 
مقرراتی که برای جاده ها معین شده باید 
با قوانین نظام بین الملل همخوانی داشته 
باشــد تا بتوانیم از این فضای مناسبی که 
در ایران وجود دارد بهره ببریم. نکته مثبت 
اینجاســت که ایران به لحاظ زیرساختی 
اعم از پل، جــاده، تونل، علائم راهنمایی و 
رانندگی و غیره نسبت به دیگر کشورهای 
همسایه از وضعیت بهتری برخوردار است اما 
در مسائلی چون بازرسی، قوانین و مقررات، 
مســائل بانکی و بیمه باید بازنگری داشته 
باشــیم.ایران باید تلاش کند و نشان دهد 
که مسیرش مقرون به صرفه تر و ارزان تر 
بوده و علاوه بر سهولت دسترسی، از امنیت 
لازم نیز برخوردار است. موضوع تنها به راه 
آهن ترکیه ـ چین مربوط نیســت چرا که 
در افغانســتان نیز کریدوری به نام لاجورد 
تعریف شده که به جای عبور از ایران، می 
تواند از مسیری شمالی به ترکمنستان وارد 
شده و در نهایت به کریدور تراسکا  و اروپا 

دسترسی داشته باشد.
ارزیابی شــما از تاش ها  برای احیای 
پروژه راه آهن و قطار کانتینربر اکو بین 
ایران و پاکستان و ترکیه چیست و چه 

منافعی برای ایران دارد؟
قطار کانتینربر اکو بر اساس توافق سه جانبه 
میان اسلام آباد، تهران و آنکارا در سال 1۳۷۸ 
فعالیت خود را رسما آغاز کرد و اولین قطار 
در سال  1۳۸۸ از اسلام آباد و از مسیر ایران 
عازم ترکیه شــد. فعالیت این قطار تا سال 
۲۰11 ادامه یافت. دولت پاکستان در نوامبر 
سال ۲۰1۳ تفاهم نامه ای با راه آهن ترکیه 
برای از ســرگیری تردد قطــار باربری میان 
دو کشــور با هدف ارتقای مبادلات تجاری 
امضا کرد اما هنوز از آغاز فعالیت مجدد آن 
خبری نیست.این پروژه نیازمند توجه بیشتر 
به منظور تقویت زیرساخت ها دارد. احیای 
 )CPEC( آن می تواند ایران را به کریدور
متصل کند که در این صــورت ایران بدون 
مانع به کاشــغر )مرکز منطقه سین کیانگ 
چین( دسترســی خواهد داشــت که ایران 
و ترکیه قــادر خواهند بود تا با چین ارتباط 
برقرار کنند. البته باید اشاره کرد که این مسیر 
مقداری صعب العبور بوده و در فصل زمستان 

مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد.

ایران و  در خصوص چابهار چطور؟ آیا 
هند به پیشرفت هایی در راستای این 

توافق دست یافته اند؟
قرار بود هندوســتان نیم میلیارد دلار در راه 
آهن چابهار به زاهدان سرمایه گذاری کند. اما 
آنچه که دهلی نو آن را بهانه می کند، عدم 
وجود ســرمایه است که از همین رو دولت و 
بخش خصوصی این کشور قادر به تأمین آن 
نیستند. سرمایه گذاری در بخش راه آهن این 
پروژه از سوی ایران و از محل منابع ملی کشور 
تامین می شود. البته باید اشاره کنم که هند 
در توافقنامه سه جانبه ایران، هند و افغانستان 
فعالیت دارد اما در چابهار»پسکرانه« ضعیفی 
داریم بدین شکل که کالا از هندوستان وارد و 
سپس به افغانستان می رود. این راه آهن می 
تواند در قسمت هایی از افغانستان که دارای 
معادن است، مفید واقع شود و حمل سنگ 
معادن برای صادرات به هندوستان از طریق 
راه آهــن مقرون به صرفه بــوده و می تواند 
حجم بار حمل شده را افزایش دهد که برای 
اقتصاد هر سه کشور موافقتنامه چابهار)هند - 
ایران- افغانستان( سود آور خواهد بود. البته 
راه آهن خواف هرات که در ماه گذشته افتتاح 
شد، مقداری از آن را تسهیل کرده است. البته 
این راه آهن هنوز تکمیل نشده و تا رسیدن 
به هرات نیاز به ریــل گذاری دارد از همین 
رو کالاها باید مسافتی را تا ایستگاه راه آن با 

کامیون طی کنند.
ایران  قرارداد 2۵ ســاله  در خصوص 
 و چین چطور؟ آیا پیشــرفتی صورت 

گرفته است؟
پیش نویــس همــکاری های ۲۵ ســاله 
استراتژیک بوده که هنوز چین به آن پاسخی 
نداده است. یکی از مسائل چالش برانگیز این 
پیش نویس تعریف پروژه های متعدد در آن 
اســت. نبود برنامه بالادستی برای چگونگی 
اجرایی شــدن آن از معضــلات این پیش 
نویس است. در این بین ما نیاز به یک سند 
بالادستی مانند آمایش سرزمین داریم. نکته 
دیگر این است که در چارچوب سند چشم 
انداز 14۰4 نیز نمی گنجد و تنها برای چین 
ارسال شده و آنها نیز باید برنامه های خود را 
با آن تنظیم کنند. مسائلی مانند زیرساخت 
ها و تامین ســرمایه از موارد مهمی هستند 
که باید مورد توجــه قرار گیرند. به هر روی 
ایران برنامه های خود را ارائه کرده اســت و 
این جمهوری خلق  چین اســت که باید در 
نهایت پاسخ خود را اعلام کند.در ایران تدوین 
یک برنامه استراتژیک بلندمدت توسعه تحت 
نام »آمایش ملی ســرزمین« ضروری است. 
تا کنون اقدام جــدی در این زمینه صورت 
نگرفته حال آنکه برای توسعه کشور بسیار 
ضروری اســت. تمام بخش ها در کشور باید 
در ایــن چارچوب عمل کننــد تا بر مبنای 
»توسعه پایدار« به جمع بندی برسند. در آن 
صورت برنامه های توسعه ۵ ساله کشور هم 
باید کسری از برنامه آمایش سرزمین باشند و 
بدان عمل کنند و همه دستگاهها نیز ناگزیر 
به حرکت در ان مسیر باشند و بودجه های 
ســالانه هم از برنامه های ۵ ســاله عمرانی 

تبعیت داشته و با آن هماهنگ باشند.
به عنوان سوال آخر فکر می کنید روابط 
تجاری ایران با چین، هند و کشورهای 
دیگر با روی کار آمدن بایدن و احتمال 

لغو تحریم ها پررونق تر از قبل شود؟
در یک سیســتم جهانی نباید تنها نگاه ها 
بــر روی یک فرد و دولت باشــد. بنابراین با 
آمریکایی ســر و کار داریم که یک سیستم 
اســت که ناگزیر باید منافع شــرکت های 
بزرگ، ســاختارهای مالی، بانکی، صنعت و 
مردم و . . . رای دهندگان را تامین کند. دولت 
تنها به یک فرد منتهی نمی شــود. در ایران 
عادت داریم ایالات متحده آمریکا را »آمریکا« 
و بریتانیای کبیر را »انگلیس« بنامیم. این در 
حالی است که ما کشوری به نام انگلیس یا 
انگلستان در نقشه جغرافیای جهان نداریم 
و انگلســتان تنها یک ایالت پادشــاهی در 
درون بریتانیا محســوب می شود. اما وقتی 
صحبت از ایران می شــود ما در داخل می 
گوییم »جمهوری اسلامی ایران« ولی برای 
»فدراسیون روسیه«  می گوییم روس. عدم 
رعایت چنین مسائلی موجب می شود که ما 
نتوانیم به خوبی با محیط بین الملل ارتباط 
برقرار کنیم. این در حالی است که کشوری 
با عظمتی چون »جمهوری خلق چین« می 
گوید قوانین و مقررات نظام بین الملل را می 
پذیرد و در آن چارچوب همکاری می کند، 
هر چند بدان انتقادهایی هم دارد. ما با دستگاه 
سیاست خارجی آمریکا روبرو خواهیم بود که 
به نظر نمی رســد تفاوت چندانی با گذشته 
داشته باشد. اگر شاهد روند مثبتی هم باشیم 
رســیدن به یک اجماع و از همه مهمتر لغو 

تحریم ها بسیار زمان بر خواهند بود.

آیا چین و ترکیه ایران را دور زده اند؟
داستان قطاری که مسیرش را تغییر داد

 خیز ارزهای مجازی 
برای تصاحب جایگاه جهانی دلار

 

شکســت انحصار ارزهــای دولتی 
ماننــد دلار و یــورو مهمتریــن 
کارکردی اســت که برای ارزهای 
برخی  و  بیان می شــود  دیجیتال 
کارشناســان از ایــن رو آینده را 
متعلق به این ارزهــا می دانند. به 
گزارش روز شنبه ایرنا، در روزهای 
اخیــر افزایش بهای بیت کوین به 
عنوان مشــهورترین ارز دیجیتال، 
مجــددا توجه ها را به ســمت این 
پدیده نســبتا جدیــد در اقتصاد 
که  پدیده ای  کــرد.  جهانی جلب 
و  اقتصاددان  نصرتــی«   »مهدی 
مــدرس دانشــگاه در گفت وگو با 
ایرنا، آینده را متعلق به آن دانست 

و گفت: از دهه های گذشته آرزوی بسیاری از اقتصاددانان برجسته  که به اقتصاد آزاد اعتقاد داشتند، 
ایــن بود کــه بتوانند راهکاری برای رهایی حوزه پول از دولت ها پیدا کنند و به نظر می رســد این 
آرزوی دیرین امروز با کمک رشــد تکنولوژی در حال محقق شــدن است.این استاد دانشگاه ادامه 
داد: به اعتقاد این گروه از کارشناســان، تســلط انحصاری دولت ها بر حوزه پول، همواره مشکلات 
زیادی را فراهم می آورد و دولت ها با در اختیار داشــتن امکان چاپ و انتشــار اســکناس، دست به 
سوء اســتفاده از پول و ایجاد تورم زده اند. به همین دلیل رویــای ایجاد پولی غیردولتی، خصوصی 
یــا حتی غیرملی همواره در ذهن این افراد وجود داشــته اســت.وی ادامــه داد: بیت کوین امروز 
مشــهورترین ارز دیجیتالی است که توانسته در مراودات اقتصادی برای خود جایگاهی ایجاد کند. 
البته برخی مخالفان مطرح می کنند این ارزها پشــتوانه ای ندارند. اما این ایرادها وارد نیســت زیرا 
همین که موجودیتی از ســوی مردم به عنوان پول، مورد قبول واقع شــود و استفاده شود حکم و 
نقش پول را خواهد داشــت. زمانی مردم برای نمک، پوســت حیوانات و حتی ســیگار این شان را 
قائــل بودند و از آن ها به عنوان پول اســتفاده می کردند و اکنون ارزهــای دیجیتال می توانند این 
نقش ها را ایفا کنند.این کارشــناس پولی و بانکی خاطر نشــان کرد: یــک واحد پولی باید حداقل 
ویژگی هایــی ماننــد دوام، قابلیت انتقال و غیرقابــل جعل بودن را دارا باشــد و برخی از ارزهای 
دیجیتــال توانســته اند این ویژگی ها را تامین کنند و به همین خاطــر بعضا از پول های ملی که به 
صورت ســنتی در بازارها موجود هستند هم معتبرتر شده اند. پول در اقتصاد چند نقش عمده دارد 
که از جمله آن ها وســیله ای برای مبادله، حفظ ارزش سرمایه و واحدی برای شمارش است. از این 
رو اگر ارزی نوسان زیادی داشته باشد، قدرت ایفای نقش سازنده خود را از دست می دهد و عمدتا 
ابزاری در اختیار ســفته بازی خواهد شــد.  آفتی که برخی ارزهای دیجیتال به ویژه بیت کوین تا 
حدودی درگیر آن شــده و این می تواند به عنوان یک نقطه ضعف برای آن به حساب آید.نصرتی با 
اشاره به تشکیک هایی که درباره ارزش واقعی ارزهای دیجیتال وجود دارد، تاکید کرد: این که واقعا 
ارزش این ارزهای دیجیتال، معادل ارزشــی است که امروز مبادله می شوند یا خیر، موضوعی است 
که کسی امروز آن را نمی داند. برای فهم این مسئله باید در انتظار آینده ماند. چرا که این احتمال 
وجود دارد، خریداران و دارندگان این ارزها کمی جو زده رفتار کنند و این مسئله در افزایش قابل 
توجه ارزش آن ها در این روزها موثر باشــد. در شرایط کنونی به نظر می رسد تا حدی طرف تقاضا، 
دســت کاری شــده باشــد و احتمال ریزش از قیمت های فعلی که بالاتر از ۳۰ هزار دلار برای بیت 
کوین اســت دور از ذهن نیست. این استاد رشته اقتصاد، در ادامه به یکه تازی دلار در جهان اشاره 
کرد و ادامه داد: در اواخر جنگ جهانی دوم در سال 1۹44 بنا به مجموعه عللی، قدرت های جهانی 
در کنفرانس »برتون وودز« پذیرفتند تا از دلار به عنوان ارز مشــترک بین المللی استفاده کنند. بر 
این اساس ارزش سایر ارزهای جهانی در مقایسه با دلار مشخص می شد و ارزش دلار هم با برابری 
۳۵ دلار معادل یک انس طلا قیمت گذاری شد. البته این سیستم کمتر از سی سال دوام آورد و در 
زمان نیکسون با پایان خط خود رسید و به طور یکجانبه از سوی آمریکا لغو شد. وی افزود: انتظار 
می رفت پس از شکســت این الگو، دلار جایگاه خود را از دست بدهد، اما این ارز همچنان توانسته 
است، سیطره خود را بر مبادلات جهانی حفظ کند که از مهمترین دلایل آن برتری قدرت اقتصادی 
آمریکا در جهان طی این ســال ها و نبودن رقیب پولی جدی برای آن نام برده می شــود. علاوه بر 
آن، توافق پنهان با عربســتان برای خرید و فروش نفت فقط با ارز دلار هم از جمله دلایل موثر در 
این سیطره است. به همین دلیل حتی ظهور یورو به عنوان ارز مشترک اتحادیه اروپا هم نتوانست 
بر این اقتدار فائق آید.نصرتی خاطرنشــان کرد: با این وجود به نظر می رسد در سال های اخیر دلار 
آمریکا به شــدت تضعیف شده و در حال واگذار کردن میدان رقابت به ارزهای دیجیتال است. چرا 
که دیگر آمریکا قدرت بلامنازع اقتصادی در جهان نیست و چین را می توان بزرگترین اقتصاد دنیا 
در حال حاضر دانســت.این اقتصاددان به استقبال بســیاری از فعالان اقتصادی از این اتفاق اشاره 
کرد و توضیح داد: سوءاســتفاده های دولت آمریکا از تسلط دلار بر مبادلات جهانی از طریق اعمال 
انواع و اقســام تحریم ها و محدودیت ها علیه دولت ها، بانک ها و شرکت های جهانی امری بود که در 
ایــن دوران، فعالان اقتصادی را آزار می داد، به ویژه در دوره ریاســت جمهوری دونالد ترامپ این 
رویه آنقدر شــور شــد که اعتراض بسیاری را برانگیخت. از سوی دیگر قدرت بی حد و حصر دولت 
آمریکا در چاپ پول تا جایی پیش رفته است که در سال های اخیر تعارف را هم کنار گذاشته اند و 
چاپ انبوه اسکناس را با عنوان »تسهیل کمّی« به طور رسمی انجام می دهند. البته آن ها می دانند 
بــا جایگاه جهانی که دلار دارد، می توانند تورم حاصل از چاپ اســکناس های جدید را به خارج از 
مرزهای خود انتقال دهند و به همین دلیل بدون ملاحظه سایر اقتصادهای جهان اقدامات خود را 
پی می گیرند.وی ادامه داد: بنابراین بســیاری از کارشناسان اقتصادی با قدرت گرفتن اقتصاد چین 
از یک سو و رواج ارزهای دیجیتال از سوی دیگر این امیدواری را یافته اند که سرانجام انحصار دلار 
در جهان شکســته شود و شاهد رقابت میان ارزهای دولتی و خصوصی در صحنه بین الملل باشیم. 
امیــدواری که در ماه های اخیر با طرح ارز دیجیتالی دولت چین که مراحل پایانی دوره آزمایشــی 
خود را می گذراند، بسیار به تحقق نزدیک شده است. نصرتی خاطرنشان کرد: هرچند ارز دیجیتال 
چین، همچنان یک ارز دولتی است، اما به دلیل فرصت هایی که ارزهای دیجیتالی فراهم می کنند، 
پیش بینی می شــود بتواند ضربه مهلکی به دلار وارد سازد. شکست انحصار دلار می تواند در آینده 
زمینه را برای تقویت بیشــتر ارزهای خصوصی و غیرملی نیز فراهم سازد. البته نباید فراموش کرد 
که همچنــان بزرگترین نقطه ضعف ارزهای دیجیتال غیرمتمرکز کــه تا کنون راهکاری برای آن 
پیشــنهاد نشده است، امکان استفاده از این ارزها در روندهای پولشویی و قاچاق است. واقعیت این 
اســت که در حال حاضر ارزهای دیجیتال غیرمتمرکز با استقبال زیاد خلافکاران مواجه شده اند و 
طرفداران این ارزها اگر به دنبال رواج بیشــتر اســتفاده از این ارزها هستند، باید تدابیری را برای 

این منظور بیاندیشیند.

»درس های فارسی« از اسکار بازماند

فیلم ســینمایی »درس های فارسی« که از سوی 
بلاروس برای حضور در بخش بین المللی اسکار نود 
و ســوم معرفی شده بود، فاقد صلاحیت لازم برای 
شرکت در این بخش تشخیص داده شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر بــه نقل از ورایتــی، »درس های 
فارســی« ســاخته وادیم پرلمن از ســوی شاخه 
اســکار بین المللی صلاحیت شرکت در این رقابت 
را به دست نیاورد.این فیلم که درامی درباره جنگ 
جهانی دوم بود از سوی بلاروس برای شرکت در اسکار ۲۰۲1 معرفی شده بود.به عنوان بخشی از مقررات 
شاخه بین المللی اسکار کشوری که فیلمی را نماینده خود می کند باید با ارایه لیستی اثبات کند که فیلم 
معرفی شده از نظر خلاقیت های کلیدی در این کشور ساخته شده است؛ اما آکادمی این فیلم را رد کرده 

زیرا واجد این شرایط نیست.
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